
III RIIGIKOGU 
8. istungjärk. P r o t o k o l l UT. 2 1 1 ( 1 2 ) . 1929. 

III Riigikogu koosolek 8. veebruaril 1929 
kell 10. 

Kokku on tulnud 85 Riigikogu liiget. 

Valitsuse looshis: Riigivanem A. Rei, 
välisminister J. Lattik, sise- ja kohtuminister 
T. Kalbus, raha- ja kaubandus-tööstusminis-
ter A. Oinas, põllutööminister K. Soonberg, 
töö-hoolekande- ja haridusminister L. Jo
hanson, sõjaminister M. Juhkam, teede
minister O. Köster. 

P ä e v a k o r d : 

1. Kuresaare linna administratiiv-pürkon-
na laiendamise seadus — redaktsiooni komis
joni ettepanek. 

2. Konsulaarseadustiku § 109 lisa §§ 23 ja 
24 muutmise seadus — redaktsiooni komisjoni 
ettepanek. 

3. Petseri ja Narvataguste maade kinnis
varade kinnistamise seaduse §§ 1, 2, 44, 46, 
47, 50, 78, 83, 89 ja 90 muutmise seadus — 
redaktsiooni komisjoni ettepanek. 

4. Administratiiv-kohtukorra muutmise sea
dus — redaktsiooni komisjoni ettepanek. 

5. Eesti vabariigi kulude ja tulude eelarve 
1929./30. aastaks — I lugemisel. 

6. Talumajandusnõuande korraldamise sea
dus — maakomisjoni ettepanek. 

7. Riigiteenijate teenistusvanuse tasu sea
dus — II lugemisel. 

Koosolekut juhatab abiesimees M. Mart
na, pärast abiesimees R. Penno. 

Sekretäri kohal abisekretär J. Puskar. 

Koosolek algab kell 10.40 min. 

1. Päevakorra J u h a t a j a M. M a r t -
täiendamine. na: Avan Riigikogu koos

oleku. 

A. A n d e r k o p p (töer): Riigikogu võttis 
Vabariigi Valitsuse ettepanekuna ühel eelmisel 
koosolekul I lugemisel vastu sõjast keeldumise 
lepinguga ühinemise seaduse ja otsustas selle 
I ja I I lugemise vahel anda väliskomisjoni. 
Väliskomisjon on küsimuse läbi kaalunud. 
Riigikogu liikmena teen ettepaneku, 

võtta päevakorda 5. punktiks sõjast keel
dumise lepinguga ühinemise seadus — 
II lugemisel. 

P ä e v a k o r d a võe t akse n ä h t a v a ena
m u s e g a : M. Martinsona (põl) ettepanekul 
1. punktiks komisjonide täiendavad valimi
sed; A. Anderkoppa (töer) ettepanekul 6. 
punktiks sõjast keeldumise lepinguga ühine
mise seadus — II lugemisel. 

2. Komisjonide 
täiendavad va 

limised. 

N ä h t a v a e n a m u s e g a 
va l i t akse koosseisu ko
misjoni R. Vreeman'i ase
mele K. Päts (poi) ja O. 

Puki asemele J. Laidoner (põl). 

R e d a k t s i o o n i komis 
joni a ruand j a O. G u s 
t a v s o n . 

Seaduse l õ p u r e d a k t -
s ioon võe takse vas tu 
n ä h t a v a enamusega . 

R e d a k t s i o o n i komis 
joni a r u a n d j a O. G u s 
t a v s o n . 

Seaduse l õ p u r e d a k t -
s ioon võe takse vas tu 
n ä h t a v a enamusega . 

R e d a k t s i o o n i komis 
joni a r u a n d j a O. G u s 
t a v s o n . 

Seaduse l õ p u r e d a k t -
s ioon võe takse vas tu 
n ä h t a v a enamusega . 

3. Kuresaare 
linna administ-
ratiiv-piirkon-

na laiendamise 
seadus — re

daktsioon. 

4. Konsulaar
seadustiku §109 
lisa §§ 23 ja 24 
muutmise sea
dus — redakt

sioon. 

5. Petseri ja 
Narvataguste 

maade kinnis
varade kinnis
tamise seaduse 

§ § 1 , 2 , 4 4 , 4 6 , 
47, 50, 78, 83, 89 
ja 90 muutmise 
seadus — re 

daktsioon. 

6. Administra- R e d a k t s i o o n i komis -
tiiv-kohtukorra joni a r u a n d j a O. G u s -
muutmise sea- t a v s o n . 
dus — redakt- Seaduse l õ p u r e d a k t -

sioon. s ioon võe takse vas tu 
n ä h t a v a enamusega . 

Juha t a j a M. M a r t -
n a: Aruandja Õigustes 
välisminister Lattik. Sõna 
on väliskomisjoni liikmel 
Anderkoppal kaasaruand-
jana. 

Vä l i skomis jon i k a a s a r u a n d j a A. A n 
d e r k o p p : Riigikogu võttis I lugemisel 

7. Sõjast keel
dumise lepin

guga ühinemise 
seadus — II lu 

gemisel. 
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vastu sõjast keeldumise lepinguga ühinemise 
seaduse ühel eelmisel koosolekul ja otsustas I 
ja II lugemise vahel selle Vabariigi Valitsuse 
eelnõu anda väliskomisjoni seisukohavõtmi
seks. Väliskomisjon on oma eilsel koosolekul 
seda põhjalikult kaalunud, ja arvesse võttes, 
et juba 1927. a. esimesest poolest peale on 
Põhja-Ameerika Ühisriikide valitsuse ja Euroo
pa riikide valitsuste vahel tõsised läbirääki
mised ja ettevalmistused käimas olnud ühe 
rahupakti allakirjutamiseks, mis oma taga
järjed ka läinud aastal andis, kus Pariisis 14 
riigi poolt see leping alla kirjutati. Komisjon, 
seda küsimust kaaludes ja arvesse võttes seda, 
et juba eelmine valitsus 7. okt. läinud aastal 
põhimõttelikult sõjast keeldumise lepingu 
omaks võtnud ja selle seletuse mitte üksi 
ajakirjanduse kaudu väljaspoole, vaid ka 
Riigikogule teatavaks teinud, et ta valmis 
ühinema selle lepinguga, on leidnud, et see 
leping vastab neile rahupüüetele, mis Eesti 
valitsus oma asutuste kaudu on katsunud kätte 
saada, ja sellepärast tegi väliskomisjon mulle 
ülesandeks, Riigikogule komisjoni nimel tea
tada, et komisjon lepingut pooldab. Mis puu
tub lepingu kinnitamise seaduse redaktsiooni-
list külge, siis oli komisjon arvamisel, et siin 
mingisuguseid muudatusi tema poolt tarvis 
teha ei ole. 

S e a d u s e e l n õ u võe takse n ä h t a v a ena
m u s e g a m u u t m a t a vas tu . 
Sõjast keeldumise lepinguga ühinemise seadus. 

§ 1. Ühineda Pariisis 27. augustil 1928. a-
allakirjutatud sõjast keeldumise lepinguga. 

§ 2. Vabariigi Valitsust volitatakse astuma 
nimetatud ühinemisega seotud tarvilikke sam
me. 

§ 3. Lepingu prantsus-ja ingliskeelne tekst 
eestikeelse tõlkega avaldatakse ühes käesoleva 
seadusega. 

8. Eesti vaba
riigi kulude ja 
tulude eelarve 
1929./30. aas

taks — I luge
misel. 

J u h a t a j a M. M a r t 
na: Enne, kui ma sõna 
annan, on mul järgmist 
teada anda: rkl. Voimanalt 
on ettepanek: 

„Teen ettepaneku, 
Eesti vabariigi kulude 

ja tulude eelarve 1929./30. aastaks I lu
gemisel vastu võtta ja I ja II lugemise 
vahel anda rahaasjanduse komisjoni — 
laiendatud koosseisus." 

A. T a m m a n n (töer): Lugupeetud Rii
gikogu liikmed! Viimastel päevadel on mär
gata olnud asjaolu ümber, et ka mõned koalit
siooni rühmade esindajad arvustavalt sõna on 
võtnud eelarve üle, teatavat elevust. Eriti on 
opositsiooni ridadest katsutud sellest niisu

gust järeldust tõmmata, nagu oleks praeguse 
valitsuse koalitsioon juba seisukorras, kus tema 
eneselt küsima peaks hakkama: kas olla või 
mitte olla? Tarvitan sellepärast oma sõna
õigust kõigepealt tähendamiseks, et minu kui 
ka minu rühmakaaslaste parema arusaamise 
järgi kõik seesugused opositsiooni heameele-
avaldused on kui mitte muud, siis vähemalt 
liialdatult enneaegsed, võiks isegi öelda — 
need on senikaua täiesti põhjendamata, kuni 
valitsuse tegevus püsib siit kõnetoolilt ette
kantud valitsuse deklaratsiooni piirides, mis 
on praeguse valitsuse koalitsiooni tegevuse 
aluseks. (K. Ast, s tp: N o h , see on väga 
huvitav!) Mulle jäi sellepärast tervel määral 
arusaamatuks see iseäralik toon, millega minu 
rühmakaaslaste eelarve-kÕnesid koheldi sot
sialistliku rühma esindajate kõnedes. Kui 
leitakse, et koalitsiooni valitsuse poolt esita
tud eelarve on dokument, mille kohta koalit
siooni rühmade esindajatel midagi öelda ei 
peaks olema, siis minu arvates on see seisukoht, 
mille üle ju tõsiselt kõnelda võiks ja ongi 
kõneldud. Eriti on tööerakonna rühma poolt 
mitmel korral tarvilikuks peetud toonitada, et 
paralleelselt valitsuse koalitsioonile peaks valit
sema ühtlane kindel koalitsioon ka rahvaesin
duse töös vastavate rühmade vahel. Seesugune 
kord eeldab loomulikult lähemat kontakti 
rühmade vahel, aga seda seni kahjuks valitse
nud ei ole meie rahvaesinduses. Meie soovi
avaldused selles sihis ei ole enamusele meie 
rühmadest seni vastuvõetavad olnud. Tule
tagem kas või meelde, mil viisil koheldi prae
guse Riigikogu tegevuse alul kas või seda 
nõuet, mille püstitas meie rühmakaaslane härra 
Strandman tugeva ja ühtlase valitsuse loomise 
asjas. Ja nõnda on viisiks jäänud, et meie valit
suse koalitsiooni taga kunagi pole seisnud rah
vaesinduses vaikiv koalitsioon, vaid iga valit
suse ajal on rühmad enesele tegelikult jätnud 
vabaduse esineda arvustavalt. Ja ma ei tee 
sotsialitlikule rühmale kuidagi ülekohut, kui 
meelde tuletan, et ka nemad valitsusest osa 
võttes on esinenud arvustusega sama valitsuse 
vastu, ning tihtilugu üsna terava arvustusega. 

Koalitsiooni valitsused töötavad meil kok
kulepete alusel, mis üksikasjalikumalt kindlaks 
määratud Vabariigi Valitsuse deklaratsioonis. 
Ja kuni valitsus ning üksikute koalitsioonirüh-
made esindajad valitsuses kinni peavad tähen
datud kokkuleppest, ei ole teistel koalitsiooni 
rühmadel loomulikult kuigi palju alust arvus
tuseks. See alus tekib aga otsekohe, kui mõnel 
pool püüe näib tekkivat koalitsiooni kokku
leppe alustest kõrvalekaldumiseks. Ja nõnda 
tekkis ka meil esimene põhjus arvustavate 
vastuväidetega esinemiseks otsekohe, kui ava
likult teatavaks tehti, et sotsialistlik rühm loeb 
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tema poolt moodustatud valitsuse sihtide hulka 
ka klassivõitluse süvendamise. (K. As t , stp: 
Mis, kuidas?) Teie poolt avaldati arvamist 
viimasel sotsialistlikul kongressil, et sotsia
listlik rühm peab oma ülesandeks ka valitsuses 
olles klassivõitluse süvendamise, milline üles
anne täiesti võõras on praeguse valitsuse koa
litsiooni kokkuleppele. 

Ei saanud meie vaikivale seisukohale jääda 
ka sel puhul, kui sotsialistlikus rühmas äkki, 
pärast esimest lugemist, skepsis maad võttis 
nõndanimetatud ministeeriumide koondamise 
seaduse asjas, mille väljatöötamisest komisjonis 
aktiivselt osa võttis isegi praegune härra Riigi
vanem. Kui see seaduseelnõu sotsialistliku 
rühma esindaja härra Vainu ettepanekul I ja 
II lugemise vahel lihtsalt pikema jututa komis
joni anti, ilma et sellele Riigikogu üldkoosolekul 
vähematki olulikku arvustust oleks lastud osaks 
saada, ja niiviisi komisjon mõistatuse ette 
seati, et ta ei tea, mis eelnõuga peale hakata, ja 
kui sellele lisaks komisjoni poolteist kuud pea
legi veel kokku ei kutsutud, siis oli meil ometi 
kohuseks niisugusele ebaloomulikule nähtusele 
tähelepanu juhtida. Seda enam, et praegune 
valitsus ise on loodud 7-liikmelisena, eelduses, 
et ta tähendatud seaduse otsekohe teostamisele 
võtab. (K. Ast, stp: Deklaratsioonis 
seda küll ei ole.) Kõige vähem arusaadav 
sai meile loomulikult olla aga see, et praegust 
koalitsiooni juhtiv rühm ise takistusi hakkas 
otsima tähendatud seaduse elluviimiseks. 

Mind isiklikult üllatasid eriti aga need põh
jendused, mis härra rkl. Ast tähendatud sea
duse vastu viimati, läinud reedesel Riigikogu 
koosolekul, ette tõi sisuliselt. Seni oleme hari
likult ainult rahvaerakonna poolt kuulnud 
korduvalt väidet, nagu oleks tähendatud sea
dus mitte midagi muud, kui ainult kolme 
ministri palga kokkuhoidmise seadus. Olek
sime küll uskuda julgenud, et vastava eri
komisjoni liikmed sotsialistlikust rühmast vähe
malt seda oma rühmale pidid selgeks teha 
võima, et niisugune seletus ligikaudugi ei taba 
tähendatud seaduse sisu ja sihti, vaid et siin 
tegemist on esimese sammuga kogu meie 
valitsuseaparaadi koondamisel ja lihtsustami
sel, kus ministrite arvu vähendamisele peab 
järgnema ühtlasi keskasutuste kantseleide kok
kutõmbamine, ja ühtlasi ka see samm, mille 
ettevalmistamiseks praegune rahaminister tar
vilikuks on pidanud isegi praeguarutatavasse 
riigi eelarvesse vastava 2-miljonisendilise kre
diidi üles võtta. Peaks aga küll pikema jututa 
selge olema, et võimata on senikaua valitsuse-
asutuste ühishoonet projekteerida, kuni meil 
korda pole läinud lõplikumalt kindlaks määrata 
vähemalt keskasutustegi arvu ja struktuuri. 

Samuti laskis märgist mööda härra Martna 

väide kaudsete maksude kõrguse asjas. Kui 
härra Martna võimalikuks arvas paralüseerida 
tööerakonna rühma kõneleja märkust kaudsete 
maksude suurenemise asjas seega, et meie 
kõige kõrgemad tollid olevat maksma pannud 
justtööerakondlasest rahaminister härra Strand-
man, siis oli mul tõesti raske uskuda oma kõr
vu. Kui mitte teistele, siis lugupeetud härra 
Martna'le peaks see ometi küllaldaselt teada 
olema, milleks pidid meil kõrgendatud tollid 
olema härra Strandmann aegu, ja — milleks 
on need praegu. Nimelt: härra Strandmann 
poolt kõrgendatud tollid olid maksma pandud 
ajutiste tÕkketollidena selleks, et teatavate 
ainete sissevedu kuni margakursi stabilisee
rumiseni miinimumini viia. Ühe sõnaga — 
need olid keelutollid. Kuid praegu, kus meie 
juba püsivalt asume stabiilses olukorras, oleme 
sunnitud tähendatud tõkketollide alusel oma 
igapäevases elus maksma kahekordset hinda 
kõige igapäevasemate tarbeainete eest, ka nende 
eest, mille sissevedu praegu keegi enam pii
rata ei taha. 

Sellelt seisukohalt on meie rühma esinda
jad esinenud arvustavate märkustega ka eel
arve muude asjaolude kohta. Kui valitsuse 
deklaratsioonist tervelt 1/6 kõige kindlamal 
sõnal kõneleb kokkuhoiust, tõotades paremate 
aegadeni edasi lükata kõiki väljaminekuid, 
mis iganes võimalik, siis ometi tundub natuke 
lubamatuna härrade Riigikogu liikmete sot
sialist Kingu poolt kõrtsijutuks ja Martna 
poolt külakoosoleku jutuks tembeldada tähe
lepanu juhtimist ühele või teisele krediidile, 
mis meie arvates just nii hädavajalikud ei ole, et 
neid kuidagi edasi lükata ei saaks. Nõnda
samuti ei taha paika püsida ka rkl-te Ast'i 
ja Martna need seletused, mis tahavad uskuma 
panna, nagu oleksid ainuüksi kodanlikud koa
litsiooni rühmad selles süüdi, et eelarve pole 
saanud niisugune, nagu see oleks pidanud 
saama. Kui on juba valitsuse koalistsiooni 
minnes kokku lepitud äärmise kokkuhoiu 
põhimõtte ümber, siis ei oleks õige arvata, et 
tööerakond või ka ükski teine praeguse koa
litsiooni rühm oleks vastu astunud selle põhi
mõtte suuremale teostamisele eelarves, kui 
seda saavutada on suutnud praegune rahami
nister. 

Enam mõistetav on rahaministri oma 
väide, et meie politiline kalender on õnnetult 
välja kujunenud, pannes valitsuse ümberku
jundamise harilikult eelarve esitamise eel
õhtule, millepärast iga valitsuse rahaministril 
on raske eelarves veel põhjalikke ümberkorral
dusi ette võtta. Kuid seda väidet kuuleme täna
vu aastal sotsialistliku rahaministri poolt esi
mest korda, sest teatavasti moodustati möödu
nud aastal valitsus veel hiljem, kui tänavu, ja 
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siis ei olnud see mingisuguseks vabandavaks 
põhjuseks, nii nagu järeldada võis tollekord
setest sotsialistliku rühma esindajate eelarve-
kõnedest. 

Lõpuks on meile rahaministri kui ka sotsia
listlikkude kõnelejate poolt ette heidetud veel 
seda, nagu ei oleks üks või teine arv küllalt 
märki tabanud, või nagu ei oleks kokkuhoiu 
tarbe allakriipsutamisel ühe või teise krediidi 
otstarvet küllaldaselt arvesse võetud. Ma 
tahaksin sellele vastata ainult üht: kui juba 
rahaminister ise ennast ühe ja teise arvustava 
väite puhul võimalikuks peab vabandada, et 
eelarve uuesti läbivaatamiseks aeg liiga lühike 
olnud, siis seda vabandatavam peaks see väide 
olema üksikute Riigikogu liikmete kohta. Kui 
rahaministril mõne nädala jooksul üks osa 
eelarvest kontrollimata jäi, siis ärgu nõu-
tagu ka Riigikogu liikmetelt nii etteheitvalt, 
et nad juba mõne päeva jooksul eelarves leidu
vate üksikute arvude, sisu ja seletuse nii täp
selt peaksid jaksama tundma õppida, et selle 
juures ei peaks tulema ette ühtki eksitust. 
Pealegi, kui lugu nii, et isegi riigi statistika 
keskbüroo arvud ei ole küllalt usalduse-
väärsed, nagu seletas rahaminister kahekõnes 
kindral Laidoneriga. 

Võibolla on sellepärast küll üldse viga, et 
meil eelarve juures on viisiks saanud pikemalt 
ja liiga üksikasjalikult peatuda juba nii lühi
kese aja pärast, pärast eelarve-eksemplaride 
kättejagamist, kuna pikema tutvunemise või
maluse korral eelarve-kõned ja vaidlused võik
sid olla märksa põhjalikumad ja sisurikkamad. 

Õigusepärast ei oleks mul ju enam tarvis 
olnud peatuda kõigi nende meile süükspandud 
arvustuste juures selle järele, kui härra raha
minister sõna võttes juba ise mitmes asjas 
meie arvustustele järele on andnud. Nimetan 
kas või seda, et ka rahaminister tunnustas meie 
kaudsete maksude liigset kõrgust, lisades 
sellele juurde ainult teatud vabandusi. 
(O. G u s t a v s o n , stp: Ega r a h a m i n i s t e r 
ei oleks s aanud ne id v ä h e n d a d a ! ) 
Mispärast ei saa! ? Saab küll, kui ta esitab mak
suseadused, mis nende vähendamisi sisalda
vad. Ei ole sugugi tarvilik, et enne tehakse 
eelarve ja pärast seadused, vaid võib käia ka 
teist teed: tehakse enne seadused ja selle 
järele seatakse kokku eelarve. Nii on meil esi
tatud näiteks riigiteenijate teenistusvanuse 
tasu seaduseelnõu, mis veel seadus ei ole, 
ja ometi on vastavad muudatused eelarvesse 
juba konstrueeritud. (K. Ast, stp: See 
on d e k l a r a t s i o o n i s sees.) Deklaratsioo
nis on ka need teised asjad sees, millest ma 
siin kõnelenud olen. (Vahe lhüüe pahe
m a l t p o o l t : Sel le s eaduse vas tu on 

d e k l a r a t s i o o n i s e t t e n ä h t u d . . . ) Sea
duses on ette nähtud ka teatavad sihid mak
sude korraldamise kohta. Rahaminister ka 
ise tõendab meie kaudsete maksude kõrgust, 
tuues vabanduseks muu seas ette, et Lätis 
olevat praegu tollid veel kõrgemad, ning enne 
tollide ühtlustamise töö lõppu ei saavat meil 
üldist tollitariifide ümberkorraldamist ette 
võtta. Tõsi, see väide on ju õige, aga mulle 
jääb arusaamatuks, mispärast peame läbi
rääkimisteks Lätiga reserveeritud olema just 
võimalikult kõrgete aga mitte võimalikult 
madalate tollidega. Minu arvates oleks õige, 
kui meie.. . ( R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : 
M e i l on m a d a l a m a d e t t e p a n e k u d . ) 
See ei tähenda ometi, et meie praegu ei tohiks 
mingit muudatust ette võtta tollide alandamise 
sihis, sellega põhjendades, et praegu Lätis 
kõrgemad tollid maksavad. Oma väite põh
jenduseks võiksin tähendada veel seda, et 
Lätis on enamasti kõik tollide muutmised ka 
viimasel ajal läbi viidud, ilma et nende pärast 
meiega oleks räägitud. 

Samuti leppis härra rahaminister märkustega 
paljude riiklikkude ettevõtete tulude näilikkuse 
ja vangimajade tulude kunstlikkuse asjas, 
leppis samuti ka sellega, et posti ja telefoni 
kui riiklikkude monopoliettevõtete alal valit
seb tulude viimne väljapingutamine, mis 
enam loomulik pole, ning andis järele, et 
kahjuks pole ta suutnud mitmesuguste para
tamatute kulude pärast neist liigtuludest 
loobuda. 

Nagu näete, on siin juba terve rida järele
andmisi meie väidetele, mis peaksid olema 
parimateks tõendusteks, et need tühised ei 
olnud, nagu katsusid seletada härrad Martna 
ja Ast. Täiesti vastuvõtmatu on meile aga 
see, kui rahaminister ja ta rühmakaaslased 
seletada katsuvad, et eelarve-ettepanekud olevat 
päritud eelmiselt koalitsioonilt, ja sellepärast 
neil rühmadel, kes kuulusid eelmisse koalitsi
ooni, nagu õigustki poleks selles eelarves min
gisuguseid puudusi märkida. ( O . G u s t a v 
son, stp: Kas t e i e m i n i s t r i d ka osa 
võ t s id? ) Vaadake, eelarve kokkuseadmine 
on eeskätt rahaministri asi, teised ministrid 
ei saa seal palju kaasa rääkida. (O. G u s t a v 
son, stp: Kas T e i e võ i t e n i m e t a d a 
m õ n d a s u m m a t , mi l l e va s tu p r o t e s 
t e e r i s i d T e i e r ü h m a m i n i s t r i d va l i t 
suses?) Ma ei saa aru, miks sotsialistlik 
rühm arvama peaks, nagu oleks meie koalee-
rimine sotsialistidega olnud ainult juhuslik ja 
vormilik, aga mitte ühtlasi ka sisuline. 
Sisuline selles mõttes, et meil põhjust oli 
pahempoolselt koalitsioonilt loota ka nii mõn
dagi seesugust, mida parempoolses koalitsioo
nis läbi viia oli võimata. 
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Pean tunnustama, et mina isiklikult palju 
enam hindasin just viimast momenti. Ja ka 
meie arvustustel ei ole mingit muud otstar
vet, kui kaasa mõjumine selleks, et see posi
tiivne, mida meil põhjust oli pahempoolselt 
koalitsioonilt loota, võimalikult selgesti ja 
võimalikult laiemas ulatuses teoks ja tõeks 
saaks. 

Lisan aga kahetsusega juurde, et härra 
Gustavsona ja mõne teise katsed tööerakonna 
rühma tõekspidamistele seletust otsida mõne 
meie rühma liikme isiklikkudest huvidest, 
pealegi veel niisuguse hoolimatusega, nagu 
see sündis ühel viimasel koosolekul, sellele 
sihile jõudmist ainult takistada aitavad. 
(K. Ast, s tp: T e i l on i s ik l ikud asjad 
a la t i e s ip laan i l . ) 

Kui siin esimese eelarve-kõnelejana esines 
härra Laidoner, siis kandis see iseloomu, 
mida isegi praegune rahaminister vististi 
valmis on väga mõõdukaks pidama. Tõsi, 
seal oli väiteid, mis vaieldavad, oli ka rida 
lahtiseks jäetud küsimusi, arvustust arvustuse 
enese pärast, kuid ometi liikus see piirides, 
mis mingit asja ei andnud sõnavõtmiseks väl-
jaspoolt Vabariigi Valitsust. Asi oleks võinud 
rahaministri lõpusõnas küllaldast selgitust 
leida. Õnneks või õnnetuseks ei piirdunud 
põllumeeste rühma seisukohtade avaldumine 
aga ainuüksi härra Laidoner'i esinemisega, 
vaid härra Martna kõne ajal muutus aktiivseks 
juba terve rühm. Nähtavasti leiti, et härra 
Laidoner'i ettevaatlikud avaldused mitmes 
suhtes on jäänud liiga ettevaatlikkudeks, mida 
oli tarvis täiendada vahelhüüetega ja härra 
Tonkman'i eelarve-kõnega. Ja just need vahel-
hüüded härra Martna kõnele ning siia juurde 
veel ka Tonkman'i eilne kõne sunnivad eneste 
juures peatuma veidi lähemalt. 

Kui härra Jürman näiteks avaldas härra 
Martna'le leiutise: kui sõita raudteed mööda 
ning vaguni aknast välja vaadata, siis näeme, et 
suur osa maad seisab veel täiesti puutumata. 
Kas sealt ei võiks palju uusi kohti harimiseks 
saada? Mul tekkis seejuures järgmine kokku
võte minevikust. Tõesti seisukord on nii
sugune, nagu härra Jürman kirjeldas, ja on 
ka tõesti nii, et sealt võiks suure hulga uusi 
kohti saada neist tühjadest maadest, harimata 
karjakoplitest ja lepavõsastikest, ja suurele 
hulgale inimestele maad ja elamisvõimalust 
muretseda. 

Kui aga küsida, mida on siis eriti põllu
meeste kogude rühm selleks teinud ning mida 
püüdnud korda saata, et võimalikult suuremat 
hulka kodanikke kinnitada maa külge, et 
neile maid harimiseks ja kasutamiseks anda, 
siis tuleb aga üllatatuna jääda küsimuse ette 
— väga vähe. 

Meil on Eesti riikliku iseseisvuse ajal läbi 
viidud kaks suuremat reformi laialistele koda-
nikkudehulkadele maa kindlustamiseks, ja 
mõlema vastu on põllumeeste rühm seisnud 
teravas vastasrinnas. Maaseaduse vastuvõt
mise ajal oli just põllumeeste rühma seisukoht, 
et kõik mõisad kuni 300 ha suuruseni tulevad 
jagamata senistele omanikkudele — mõisnikku
dele — jätta. Kuidas sel viisil rohkem ko
danikke oleks võinud maad saada, rohkematele 
elamisvõimalust muretseda, kui see nüüd on 
võimalikuks saanud Maaseaduse alusel, sellest 
ei suuda aru saada vist küll keegi. Sama seisu
koht oli ka rahvaerakonna rühmal. 

Praeguse Riigikogu lõpp-päevil on põllu
meeste rühm demonstratiivselt püstitanud 
nõude: loodagu kord, et asunikud, kes praegu 
riigimaid kasutavad veel rentnikkudena, või
malikult kiiresti võiksid saada pärisperemees
teks kreposteeritud ostu-müügi lepingute alu
sel. Ma ei taha poole sõnagagi sellele nõud
misele vastu vaielda, vaid pean selle õigeks. 
Aga siinjuures tekib küsimus: mis sundis 
põllumeeste rühma omalajal nii vihast võit
lust pidama ühe teise seaduse vastu, mis 
taotleb peaaegu samasugust eesmärki? Ei 
tahtnud ju ka nõndanimetatud popsiseadus 
muud, kui maalapikese pärisomanikuks teha 
neid, kes seda seni sunnitud olnud harima 
rentnikkudena ja mingisuguse kindlus
tuseta. Ja nõnda ka see praegune lepavõsas-
tikkude küsimus, nende harimata maade küsi
mus, milliseid praegu nii suurel hulgal näeme 
vaguni akendest. Tõsi, tuleb seaduseandlikul 
teel tingimused luua, et ka need võimalikult 
lähemal ajal leiaksid niisugused peremehed, 
kes need harimata maad viljakandvateks põl
dudeks muudaksid. 

Kuid eelpool meeldetuletatud kahe suure
ma kogemuse põhjal julgen ma kindel olla, 
et kui niisuguste tingimuste loomine kord 
tõesti päevakorrale kerkib, siis meie põllu
meeste rühmas niisugustele seaduseandlikku-
dele algatustele eest leiame samasuguse takis
tava vastasrinna, nagu seda nende poolt leid
sid Maaseadus ja ka popsiseadus. On kindel, 
et kui ka praegustele eramaadele tahetakse 
laiendada riiklik ostueesõigus, mis on üheks 
tähtsamaks sammuks harimata suurtalude ha
rimisele juhtimiseks väiksemate ja viljaka
mate majapidamistena, siis põllumeeste rühm 
sellele nii kindlalt vastu seisab kui vähegi 
võimalik. Lugupeetud rkl. härra Laidoner'i 
vahelhüüe meie rühmakaaslase härra Schul
bach'! mõtteavaldustele, samuti ka härra 
Tonkman'i kõne, lasid seda aimata, ja on kin
del, et see seisukoht neil tulevikus ka püsima 
jääb. Kuid teistsugused ettepanekud, mis 
teed peavad rajama vastupidistele sammu-
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dele, maade koondamisele üksikute kätte, 
leiavad sealtpoolt alati avakäelist toetust. 
Eks olnud päris iseloomulik, kui põllumeeste 
rühma esindaja hiljuti Riigikogu üldkomis-
jonis hüpoteegiüksuste tükeldamise ja. liit
mise seaduse arutamisel ettepanekuga esines: 
ärgu tehtagu mingit tõket maade ühteliitmi
sele, mille piirid on vastamisi! Liidetagu 
neid maid nii suurel määral kokku, kui kel
lelegi iganes meeldib! 

Vaadake, niisuguste sammude ja kavat
sustega igatahes ei edendata elanikkude maale 
asundamist ja maal hoidmist, vaid kui sellest 
siiski kõneldakse, siis ainult kõnelemise enese 
pärast. Kõik maakorralduslikud uuendused, 
mis Eesti vabariigis seni aset leidnud ja mille 
tagajärjel juba kümned tuhanded perekonnad 
maal enesele elamisvõimaluse leidnud, on 
läbi viidud keskrühmade algatusel, pahem
poolsete rühmade toetusel ja põllumeeste 
kogude ning osalt ka rahvaerakonna vastu
seismisel. (K. T o n k m a n , põl: H ä r r a 
T a m m a n n , kõne lege p õ l l u m a j a n d u s e 
t a s u v u s e s t , kas p õ l l u m a j a n d u s t a s u b 
enese ära?) Kas põllumajandus praegu 
enese ära tasub või mitte, see küsimus ei kuulu 
praegu siia, kuid tähendan seda, et see tasub 
enese rohkem ära ja annab suurema produkt
siooni, kui see andis siis, kui meil oli rohkem 
suurpõllupidajaid. 

Härra Ottas põllumeeste rühmast hüüdis 
härra Martna'le vahele, et juhime selle raha, 
mis seni linnadesse läinud, maale, ja siis on 
maal elamis- ning asumis võimalusi küllalt. 
Seda hüüet toetasid ka teised põllumeeste 
rühma liikmed. Kuid jällegi jõuame siin 
imeliku kurblooluse juurde: need sõnad on 
pisut hiljaks jäänud. Sest just samal ajal, kui 
valitsuse koalitsiooni juhtimine seisis põllu
meeste rühma käes, oleks kõige soodsam 
võimalus olnud seda juhtmõtet ka tegelikult 
teostada. Mis sündis aga tegelikult: sündis 
see, et härra Teemant oma valitsuse ühes raha
minister härra Sepaga kokku variseda lasi just 
küsimuse ees, kas võimaldada asutamiselole-
vast riiklikust pikalaenu pangast põllumajan
duslikke krediite või mitte? Mul on veel sel
gesti meeles ja teistel Riigikogu liikmetel vis
tisti samuti härra Jürman'i äge aruandja-kõne, 
mis pidi selgeks tegema, et maapangal on 
raha juba ülearu; ei leitavat enam küllaldasi 
mahutamisvõimalusi summade jaoks, mis raha
reformi teostamisel maapanga käsutusse tule
mas. Ning jällegi keskrühmad pahemal pool 
rahvaerakonda koos pahempoolse, sotsialist
liku rühmaga pidid olema need, kes tee ava
sid uue valitsuse moodustamiseks, kelle poolt 
põllumajanduslikkude laenude jagamise või
maluste laiendamine juba teistsugust hin

damist leidis. (K. T o n k m a n , põl: H ä r r a 
T a m m a n n , se le tage seda, ku ipa l ju 
pä ra s t T e e m a n d i v a l i t s u s t p i k a l a e n u 
pangas t p õ l l u m a j a n d u s l i k k u k r e d i i t i 
v õ i m a l d a t i ? ) Selle kohta ei ole mul praegu 
täpseid andmeid, aga et neid võimaldatud 
on, seda teate Teie ise ka väga hästi. 

Kui vaatleme asundus ekapitali küsimust* 
mida arutasime enne jõulu ja mida oleme 
arutanud rahaasjanduse komisjonis, siis jääb 
kõrvaltvaatlejale mulje, et siin on midagi 
muutunud, ei ole enam seda risti vastukäivat 
seisukohta asundusekapitali vastu, mis oli 
enne jõulu, vaid on nähtavasti lepitud sellega, 
et rahvas ometi selle kapitali tarvilikuks peab, 
ja sellepärast on ka põllumeeste kogude rühm 
selle küsimuse vastu heatahtlikum. (M. Mar 
t in son , põl: M i s s u g u s e l s e i s u k o h a l 
te ie ise o l i te?) Meie olime sellel seisu
kohal, et eelmises seaduses on tarvilik midagi 
muuta, ja seda oleks võimalik olnud teha ko
misjonis, seadust valitsusele tagasi and
mata. (M. M a r t i n s o n , põl: I l u t u l e s t i k u 
t e g e m i n e — see, mis T e i e p r a e g u 
r ääg i t e . — A . L a u r , as: See on õ ige! 
— V a h e l h ü ü e p a r e m a l t p o o l t : H ä r r a 
L a u r ü t l e b , et see on õige.) 

Vahelhüüetes härra Martna'le puudutati 
põllumeeste kogude rühma ridadest lõpuks 
veel maksudeküsimust. Siin toonitas nimelt 
härra Hünerson, et nemad nõuavad kõigile 
makse õiget mõõtu mööda. Kuidas kellegi 
õigused, nii olgu ka nende kohused. Natuke 
möödunud tõsiasju meelde tuletades peame 
aga jällegi otsusele tulema, et see õige mõõt 
nii mõneski suhtes tuleb seada hanejalgadesse. 

Ma märgiksin näitena kas või üheainsa 
asjaolu, mida võiks pidada õieti suuremaks 
järjekindlusetuseks meie majandusepolitiliste 
probleemide lahendamisel. Ühest küljest 
oleme asunud põhimõttelikult väikemaapida-
miste soodustamisele. Maaseadusega oleme 
normaaltaluks tunnustanud nõndanimetatud 
kahehobusekoha, mille perekond oma tööjõuga 
palgaliste teenijateta suudaks harida. Mis
suguse seisukoha võtavad selles asjas aga meie 
maksuseadused? Meie teame, et need nii
suguste väikepõllumeeste maksualuse tulu 
norme suurendavad, kes võõrast tööjõudu ei 
pea. Imelik seisukord: talupidajal, kellel 
õigus on väiksemat maalappi harida kui teised, 
on kohus valjemate normide alusel maksu 
maksta kui põllumehel, kellel õigus on suure
mat hulka maad enese harimiseks pidada. Kuid 
kellele kuulub see teravmeelne põhimõte? 
Eks ometi teile, lugupeetud põllumeeste kogu
de rühm, kelle tegelased seda põhimõtet 
alati kõige elavamalt toetanud. 
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Üks kahest: kui meie tunnustame sotsiaal
selt ja rahvamajanduslikult otstarbekohasemaks 
väikemaapidamise, siis ärgem pigistagem seda 
erilise maksusurvega. Kui seda aga ometi tee
me, siis peaksime küll juba ükskord kuidagi 
kokkukõlastama seda meie maksuseaduste ar
haismi oma Maaseadusega, mis sihiks seab 
just niisuguste maapidamiste loomise, kus 
võõra tööjõu tarvitamist vaja ei oleks. 

Aga mul ei tarvitsegi minna niikaugele 
minevikku, vaid põllumeeste kogude rühma 
seisukoht suuremate maapidamiste soodusta
tud maksustamiseks püüdis vägise esile tun
gida ka lugupeetud härra Teemandi valitse
mise ajal, mil päevakorral olnud põllumeeste 
tulumaksu ja kinnisvaramaksu ühendamine 
ja asendamine kõrgendatud kinnisvara mak
suga, tahtis väikeste maapidamiste makse 
kõrgendada, suuremate maapidamiste makse 
aga alandada. 

Meie põllumajanduse edu ja asumisvõi-
maluste laiendamine oleneb suurel määral 
sellest, kuidas korda läheks agronoomilise 
abiandmise korraldust rahvale võimalikult lä
hedale viia ja põllumeeste omaabi korraldusi 
tugevamaks teha. 

Harilikus olukorras oleks päris loomulik, 
et tähendatud ülesannete täitmine sünniks 
just põllumeeste oma vabatahtlikkude kor
ralduste kaudu. Selles mõttes olen ma põhi
mõttelikult täiesti ühel nõul arvamistega, mida 
möödunud aastal siitsamast kõnetoolilt avaldas 
põllumeeste kogude rühma esindaja härra 
Konstantin Päts. Kuid ometi ei saanud Riigi
kogu läinud aastal arvestamata jätta tõsiasju, 
mis nõudsid teatavat ümberkorraldamist 
sellel alal. 

Kui üle maa tuli kokku kaebusi, et põl
lumeeste keskseltsi ja teiste vastavate omaabi 
korralduste nõuandjad, teenides tegelikult riigi 
palgal, sunnitakse erapooletu nõuandetöö ase
mel teenima teatava erakonna politilisi sihte, 
(K. Tonkman, põl: Kes seda sunnib?) 
siis oleks ometi liig nõuda, et Riigikogu selles 
asjas tarvilikud sammud astumata oleks 
pidanud jätma. Neid tõendusi ei taha ma siin 
pikemalt puudutada, vaid teen ainult kokku
võtte neist süüdistustest, mis vahepeal ilm
siks tulnud. 

Kui siis kõige selle järele aga vaadelda 
veel seda hoolimatut õõnestamistööd era
pooletu ja ka põllumeeste keskseltsi oma kaas-
juhtimisel seisva agronoomilise nõuande kor
ralduse vastu läinud kevadest peale, siis võib 
küll kindlasti öelda üht, ja nimelt seda, et 
meie põllumajanduse ja maale töövõimaluste 
loomise huvides ei ole see. 

Tõsi, palju see õõnestamistöö ju ei mõju, 
nagu näitab maa-põllumeeste organisatsioo

nide ja omavalitsuste elav huvi riigi poolt välja
arendatud erapooletu talumajanduse nõuande 
korralduse vastu, mille tõttu on suudetud 
ametisse panna kaks korda niipalju nõuand-
jaid-agronoome, kui seda oleksid võimaldanud 
riiklikud summad üksinda. Aga osa takistavat 
mõju on niisugusel tegevusel siiski, ja minu 
arvates põllumeeste rühmale ei tee see au, kui 
ta selle takistava mõju oma arvele peab kir
jutama. (K. Tonkman, põl: Mis takis
tava mõju?) Seda, mis teie praegu agro
noomilise abiandmise korralduse vastu teete. 
Vaadake, teie kõnelete ja seletate, et seal 
seatakse vastutusetundeta inimesi ametisse, 
kes seal midagi ei tee. Aga ometi maa hindab 
seda tööd koguni teisiti. 

Ma puudutaksin lõpuks veel ühistegevuse 
ala, sest ühistegelise omaabi edukas väljaare
nemine on üks põllumajanduse ja asunduse-
tegevuse tähtsaim eeltingimus. Kuid ka sellel 
alal ei näita põllumeeste rühma politika midagi 
niisugust, millest oleks tulu asjale. 

Kui põllumeeste rühma tegelased ja mõt
tekaaslased mitmed aastad järgimööda tege
mises on sellega, et vaenu ja umbusku külvata 
kõigi ühistegeliste korralduste ja keskkor
ralduse vastu, kus oma politilised tegelased 
ainujuhtijateks ei ole, siis võiks selle seisukoha 
teataval määral õigeks tunnustada ainult siis, 
kui teie eneste ainujuhtimisel olevad korral
dused laitmata ja mingisuguste puudusteta 
töötaksid. (K. Tonkman, põl: Rääkige 
seda, kuidas Teie ühistegelise lehega 
politikat tegite.) Vaadake, mina ei ole 
sellega kunagi politikat teinud, aga teie oma 
ühistegelased oma lehega on seda teinud. 

Kuid juba senistegi eelarve-kõnelejate poolt 
on ette toodud nii mitmedki asutused, kes 
põllumeeste rühma kaasvõitlejate juhtimisel 
on, ja kuidagimoodi nii ei tööta, et nemad min
gisugust arvustust ja etteheidet ei vääriks. 

Siin nimetati teie suurema ühistegelise 
ettevõtte „Estonia Eksporttapamajade" kuri
kuulsat operatsiooni aktsiaselts „Külmetusega". 
Egas see kellelegi au ei tee, kui 35 miljoni 
sendi eest ostetakse objekt, mille kohta tagant
järele ise sunnitud ollakse tunnistama, et see 
18 miljonitki väärt ei ole. 

Edasi võtame teise ülemaalise ettevõtte, 
mille juhtimine samuti koondatud just põl
lumeeste rühma politiliste tegelaste kätte. 
Ei saa ometi keegi salata, et see suur puudus on, 
kui ühistegeline piimaühingute väljaveo kesk
korraldus, kelle käes umbes 60% kogu meie 
võiekspordist, oma ülesannet ainult selles 
näeb, et ühismeiereidelt nende toodangud 
kokku võtta ja siis Tallinnas välismaade vahelt-
kauplejatele müüa. 
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Kuid see ei ole veel ainuke puudus. Ei 
ole ju palju aega sellest mööda, kui ühes 
Tallinna päevalehes ilmus rida sõnasõnalisi 
dokumente vahekordade kohta P.K. „Esto-
nia" ja Tartumaa põllumeeste esinduse vahel, 
kus Tartumaa põllumeeste esindusele on 
antud poolteisemiljoniline garantii, mis pärast 
pidi tasutama neist summadest, mis põl
lumeeste piimatoopidelt kokku teenitud. 
(K. T o n k m a n , põl: Kas T e i e E.P.T. 
Ü-st ka rääg i t e? ) Ma räägin ka E.P.T.Ü-st, 
kui teie seda soovite. Sellel E.P.T.Ü. oli 
just teie keskel suur usaldus. Nimelt kui teie 
ette heitsite, nagu oleks sellele asutusele Eesti 
rahvapanga poolt palju laenu antud, siis 
selgus tõsiasi, et just see asutus, kes seisis 
teie juhtimisel, oli temale usaldanud 314-mil-
jonisendilise laenu mingi kindlustuseta. (A. 
J ü r m a n , põl: See on, ta uskus te ie 
a s u t u s e r e v i d e e r i m i s - p r o t o k o l l e , et see 
e t t e v õ t e o leva t väga hea.) See võib 
olla, et ta uskus seda. Mind imestab aga 
see, et ta uskus, sest aasta varemalt oli just 
Tallinna majanduseühisus see, kes ühes teiste 
teie poolt juhitavate ühistegeliste asutustega 
lõi uue revisjoniliidu, senist liitu mitte usalda
des. Nüüd on see aga järsku nii usalduseväär-
seks muutunud, et sellega põhjendades võib 
juba 3y2 miljonit kindlustamata laenu välja 
anda! 

Neil asjaoludel ei saa kuidagimoodi öelda, 
nagu oleksid need ettevõtted alati õnnelikult 
töötanud, mida põllumeeste kogude tegelased 
juhivad. Sellepärast on ka arusaamata see, et 
teie nii väga pahaseks saate, kui teised seda 
teile meelde tuletavad. Ja ka see, et teie oma 
puuduste kõrvaldamise asemel kallale tungite 
teiste põllumeeste ringkondade juhtimisel 
olevatele asutustele, nagu ETK-le, Eesti 
rahvapangale, Eesti ühistegelisele liidule, 
Tapa ja Võhma tapamajadele j.n.e. (K. T o n k 
man, põl: K ü l l v e e r e t a b ! — A . S c h u l 
bach , töer K. Tonkman ' i l e , põl: T ö ö e r a 
kond on j ä rgmises R i ig ikogus sees , 
aga ei tea kas T o n k m a n on? — 
K. T o n k m a n , põl: K ü l l t e ie v a r s t i 
ise o le te seal t u t t i p i d i koos, see on 
see v i i m a n e , kes t ö ö e r a k o n n a ära 
sööb.) 

Juha t a j a M. M a r t n a : Härrad Tonk
man ja Schulbach, lõpetage kahekõne! 

A. T a m m a n n (töer): Olen meelega 
hoidunud üksikasjadest ja olen teinud ainult 
mõned üldised kokkuvõtted sellelt alalt, mis 
näitavad, et see kõik mitte just otsekoheselt 
ja südamest ei tule, mida põllumeeste rühma 
esindajad siin avaldanud. 

R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Ma teen mõne väikese 
vahemärkuse, kuna ma eelkõnelejale pikema 
vastamise jätan edaspidiseks. 

Põllumeeste kogude häälekandjas s a a 
jas" ilmunud eelarve-vaidluste kirjelduse järgi 
olevat mina eelarve-vaidlustel istunud Riigi
kogus murelikult pahase näoga enneolemata 
arvustuserahe all. 

Peale rkl. härra Tonkman'i kõne teisipäe
val, kus, „Kaja" sõnadel, tuhanded raadio
kuulajad said põllumeeste arvamist kuulda, 
toimub „Kaja" juhtkirja järgi lõpuks „sotsia-
listliku valitsuse täielik pankrott", nimelt süü
alune, rahaminister A. Oinas, oma „viimases 
sõnas" —see on täpselt „Kaja" järele — salgab 
iseenese ära. Jutumärkides pannakse minule 
suhu järgmised sõnad: „Jätke mind rahule, 
see eelarve, mida teie siin kuulsite, ei olegi 
minu eelarve, see on teiste oma. Mina olen 
täitsa kõrval, kõik on teised teinud, sest 
teisi on rohkem, mina olen üksinda". 

Mina olevat nii sõnasõnalt öelnud. Kogu see 
tsitaat on aga algusest lõpuni välja mõeldud, 
luisatud. (K. T o n k m a n , põl: L u g e g e 
oma s t e n o g r a m m läbi . — V a h e l h ü ü e 
p õ l l u m e e s t e h u l g a s t : Kas T e i e p a n i t e 
tähele, mis n a t u k e s e aja eest r ääk i s 
si i t t ö ö e r a k o n n a r ü h m a l i ige h ä r r a 
T a m m a n n ? ) Härra Tammann rääkis mõist
likult, talle vastan ma hiljem. Härra Tammann 
ei rääkinud seda, mis teie kõnelesite ja mida 
teie kirjutate „Kajas". 

Kuidas oli lugu tõelikult? Vastuseks siit 
kõnetoolilt ja ka parempoolses ajakirjanduses 
avaldatud arvamistele, et sotsialistlik rahami
nister olevat vastolus enesega, võtnud oma 
eelarvesse sarnased kulud, nagu viinamonopol, 
suuremad summad tollidest j.n.e., seletasin 
mina teisipäevasel koosolekul, et riigi eelarve 
eelnõu ei ole minu kui rahaministri isiklik 
asi, teiste sõnadega — ei ole sotsialistliku raha
ministri vaba kompositsioon, asi, nagu savi-
tükk, mida võib vabalt voolida, nii nagu seda 
tahetakse. 

See oli minu seletuste mõte. Kuigi see 
iseenesest ülearune peaks olema, ütlen täien
davaks seletuseks, et käesolev riigi eelarve 
eelnõu on Riigikogule esitatud Vabariigi Valit
suse poolt minu ettepanekul. Eelnõu on kokku 
seadnud rahaministeerium riigikeskasutuste 
eelarvete ettepanekutest maksvate seaduste, 
määruste, Vabariigi Valitsuse otsuste, kulu
ja tulunormide ning riigi poolt enese peale 
võetud kohustuste alusel, silmas pidades Vaba
riigi Valitsuse deklaratsiooni. 

Peaks selge olema, mis on eelarve-eelnõu, 
ja mis osa rahaministril selle juures on. 
(J. H ü n e r s o n , põl: K ü l l m i n i s t e r juh-
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tis ja vas tu tas . ) Muidugi ministri juhti
misel seadis rahaministeerium eelarve kokku. 
Aga ega see eelarve ei ole savitükk, mida mina 
saan käänata ja voolida nii, nagu tahan, mina 
pean maksvatest seadustest kinni pidama. 
(M. M a r t i n s o n , põl: Ärge t e i s t e l t ka 
m u u d n õ u d k e , kui a m e t l i k k u s t ja 
s eadus l ikkus t . ) Peaks ometi selge olema, 
et rahaminister isiklikult ja ka valitsus ei saa 
eelarve-eelnõuga vastutust kanda kõigi nende 
seaduste ja valitsuse-võimust mitteolenevate 
asjaolude eest, milliseid pole ellu kutsunud 
riigi eelarve eelnõu esitanud valitsus, kuid 
milliseid tuli sellel valitsusel mööda pääsemata 
arvestada eelarve kokkuseadmisel. See oli 
minu teisipäevase seletuse mõte. 

Oma teisipäevases kõnes tähendasin mina, 
et olen isiklikult kõik riigikeskasutuste eel-
arve-ettepanekud enam-vähem üksikasjalikult 
läbi vaadanud peale Riigivanema osa, mis 
paigutati riigi eelarve eelnõusse sel kujul, 
nagu see oli rahaministeeriumi eelarve
komisjoni poolt vastu võetud, milline talitus 
vastab täielikult eelarve seaduses ettenähtud 
korrale. „Kajas" seisab aga, mina olevat 
öelnud, et mina ei olevat üldse lugenudki üht 
osa riigi eelarvest. (K. T o n k m a n , põl: 
No jah , ü t l e s i t e , et ei ole l u g e n u d 
R i ig ivanema osa.) Ma ei ole seda öelnud, 
seda ei ole stenogrammis. Teie panete mulle 
sõnad suhu, mida mina ei ole tarvitanud. 
Iseasi on eelarve-osade isiklik üksikasjalik 
läbivaatamine, mida ükski seadus rahaminist
rilt ei nõua ja ei saagi nõuda, sest et see nõuab 
määratut tööd. (K. T o n k m a n , põl: K ü l l 
m ä n g i b sõnadega . ) Selle suure töö teeb 
riigikassa, seal on selleks asutatud selle
kohane komisjon, kes tegutseb vastavate kesk
asutuste esindajate osavõttel. Ükski eelarve-
osa, ka Riigivanema oma, ei ole minu poolt 
asetatud riigi eelarve eelnõusse kontrollimata, 
rääkimata lugemisest, kas tema suhtes on sea
duses ettenähtud läbivaatamistöö rahaminis
teeriumis tehtud ja kas ta on üldiselt vastu
võetav. (J. H ü n e r s o n , põl: Kas T e i e 
R i ig ivanema osa luges i t e või ei luge
n u d ? ) Mina ei ole ajapuudusel isiklikult üksik
asjalikult tutvunenud sellega, missuguses seisu
korras on praegune Riigivanema auto. Eel
dasin, et seda tunneb tarvilikult, põhjalikult 
endine Riigivanem, kui uue auto ostmise 
krediidi algataja. (Vahe lhüüe K. T o n k 
inana , põl pool t . ) Teiega, härra Tonkman, 
on üldse raske vaielda. (K. T o n k m a n , põl: 
N i i s a m a ku i Te iega , T e i e võ t a t e p ä r a s t 
t agas i , mis r ääk inud . ) 

H. P o h l (krst): Väga lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Arutades meie vabariigi kulude 

ja tulude eelarvet, julgen juhtida teie tähele
panu paarile küsimusele, mis meie riigi- ja 
rahvaelus olulise tähtsusega. Need küsimused 
käsitavad meie kalureid ja meremehi. Kala
püük ja laevandus on tähtsad alad meie rah
vamajanduses ja väärivad rohkem tähelepanu, 
kui neile seni osaks saanud. On tõsi, et 
valitsus on püüdnud kaluritele vastu tulla, 
määrates krediite kalapüüniste ja mootorpaa
tide ostmiseks, samuti on ta ka kaubalaevade 
soetamist toetanud. Ka on käesoleva Riigikogu 
ajal mitu seadust ilmunud, mida meie mere
mehed tungivalt vajasid, ja mille poolest olime 
teistest mereriikidest maha jäänud. Kui mina 
siin konstateerin, et hulk tänuväärt tööd on 
kalurite ja meremeeste huvides tehtud, ei 
saa ma siiski vaikides mööda minna neist suur
test puudustest, mis nimetatud aladel veel 
mitmeti valitsevad. Meil on palju kalureid, 
kellel puudub võimalus elumajakese püsti
tamiseks, rääkimata aia-, ühe lehma heina- ja 
karjamaast. Maareformi teostamisel on ainult 
mõnes üksikus kohas kaluritele mõni väike 
maalapp antud, kuid üldiselt on see küsi
mus siiski lahendamata. On isegi juhte 
olnud, kus kaluritelt nende käes olnud maa
lapike ära võetud. 

Meie meri ei ole kalarikas, nii kalarikas, 
nagu mõned suured mered, ja ei anna meri ka 
alati saaki. Ja tormistel päevadel ja püügivahe-
aegadel jääb kaluril ikka vaba aega. Kalur 
vajab mõnda hektaari maad, 2—3 ha, et juure-
ja aiavilja kasvatada ja üht lehma pidada. 
Väike aiamaake ja ühe lehma heina- ja karja
maa on meie oludes kalurile paratamata tar
vilik. Võib öelda, et see on meie kalurite elu
küsimus. Mina ütleksin, et kalurite maaga 
varustamine tuleb terves ulatuses üles võtta 
ning plaanikindlalt lahendada. Võiks öelda, 
et Läti on hiljuti selle küsimuse väga hästi 
otsustanud ja peaaegu terves ulatuses kaluri
tele 3—7 ha perekonnale maad andnud. 

Seda küsimust käsitades paluksin tähele
panu pöörata eriti Naissaare kalurite eluaseme-
küsimusele. Härrad saadikud teavad, et 
Naissaar on ainult 18 kilomeetrit Tallinnast 
eemal. See on väike saar, millel asub praegu 
umbes 40 perekonda. Enne ilmasõda asus 
Naissaarel 80 perekonda. Need olid kalurid, 
kellel olid väikesed kohad, umbes 8—10 ha 
suurused. Esimesel sõja-aastal pidid elanikud 
sealt lahkuma Vene valitsuse sunnil, ja nad 
rändasid laiali: ühed Tallinna, teised ran
dadele, üksikud Soome ja Rootsi. Aegade 
jooksul on jälle umbes pooled perekonnad 
tagasi asunud saarele, aga nende elu on seal 
väga raske. Majad, mis olid omalajal nende 
omad, kus nad elanud põlvest põlve, on nüüd 
riigi omad, ja kalurid võivad seal elada kui 
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üürnikud aastalepinguga. Eriti on neil raske 
heinamaad saada, millel võiksid lehma pida
da, sest nüüd pakutakse heinamaatükk enam
pakkumisel igal aastal välja. Majad lagunevad 
ja kellelgi ei ole huvi neid korraldada, sest ei 
teata, kuidas tulevikus läheb, kes sinna asub, ja 
nii jäävad need korraldamata. See küsimus on 
eriti raske Naissaare elanikkudele. Ma ei taha 
etteheiteid teha ei valitsusele ega ametivõi
mudele, sest valitsused on tulnud ja läinud, 
aga see küsimus on siiski otsustamata, ja 
rahvas elab väga raskes olukorras ja ainult 
ootab ja ootab. Eriti veel tahaksin tähelepanu 
juhtida sellele, et meie peaksime katsuma kala
dele turgu muretseda rohkem, kui seda 
seni tehtud, tuleks nimelt sõlmitavates kauba
lepingutes nõutada soodustusi meie kalakau-
bale. Meie teame, et juba enne ilmasõda saat
sime Eestist ainult kilu umbes 7 miljonit 
karpi välja. Nüüd saame vaevalt veerandi 
neist välja saata, ja neilegi on raske turgu leida. 

Teine küsimus, millele paluksin tähele
panu pöörata, on hoolekanne meremeeste eest. 
Nimetatud hoolekanne on peajoontes kultuu
riline ja vaimlik, aga sagedasti ka aineline. 
Meil on hulk meremehi, umbes paarkümmend 
tuhat. Neid leiame, peale meie oma laevade, 
teenistuses ka välismaa laevadel, kus Eesti 
meremehest kui tublist töömehest lugu pee
takse. Meremehe elu on raske ja hädaohtlik. 
Sagedasti tuleb temal merevoogudel tuulte ja 
tormidega võidelda ja seal oma elu kaalule 
panna, aga sagedasti on siiski need raskused ja 
hädad, mis meremeest maale tulles varitse
vad, eriti võõras linnas, osalt veel palju ras
kemad. Kultuurimaades on hoolekanne mere
meeste eest riigi ja rahva asjaks saanud, ja 
sellel alal on palju ära tehtud, iseäranis meie 
lähemate naabrite juures — Soomes ja Skan
dinaavias. Eesti on tänini väga vähe oma mere
meeste eest suutnud hoolitseda. Härrad saa
dikud! Meremeeste kui rahvapoegade üles
anne on mitmeti tähelepanu väärt ka sellepoo
lest, et nad peale oma otsekoheste ülesannete 
ja kutseala saavad oma reisidel välismail, 
kokku puutudes võõraste rahvastega, meie 
esindajateks. Nad võivad oma rahvale au ja 
lugupidamist võita, aga ka häbi tuua. Kuidas 
teostada nimetatud hoolekannet? Oma elu
kutse poolest on meremees lühemat või kaue
mat aega kodust ja omastest lahutatud. Et 
meremehele avitajat kätt pakkuda, asutatakse 
sadamalinnades meremeestekodud või mis-
jonijaamad, mille ülesanne on koduks olla 
koduta poegadele. Kes kohta otsivad või 
vahetavad, kes läbireisil või kes tööta j.n.e., 
saavad meremeestekodus peavarju. Seal on 
lugemislaud, kus raamatud ja ajalehed, seal 
on kirjutusetarbed, seal katsutakse aidata 

meremehi omastega ühendust pidada. Seal 
peetakse loenguid, perekonnaõhtuid j.n.e. ja 
pakutakse mõistlikku meelelahutust. Põhi
mõttelikult on see töö rahvusvaheline, inter
natsionaalne ja usuliselt interkonfessionaalne 
— usutunnistustevaheline. „Armastus ja vend
lus" on selle töö lipukiri. 

Hoolekannet tuleb teostada kodu- ja välis
maa sadamates. Härrad saadikud teavad, et 
Tallinnas on kena meremeestekodu, mis püsti
tatud seltskonna ja riigi ühisel jõul. See on 
meie meremeeste ja kalurite kultuuriline kesk
koht. Meie oleme ka ühendust loonud välis
maa meremeestekodudega, kus Eesti mere
mehi käib, eriti Soome ja Skandinaavia mere
meestekodudega. Peab tähendama, et meil 
tuleks ka välismail oma meremeestekodud 
luua. Nii on Soomel 10 meremeestekodu 
välismail ja peale selle kodumaal umbes 
niisama palju nimetatud kodusid. 

Eestil on tungiv vajadus kodu asutada 
vähemalt Antverpeni ja Rotterdami. Siis on 
selle hoolekande tähtsam ülesanne, saata kir
jandust meremeestekodudesse, et meie mere
mehed väljas olles võiksid kirjandust leida 
emakeeles. Veel tuleksid asutada rändavad 
raamatukogud, mis laevale välja minnes kaasa 
antakse, ja kui laev mõne kuu pärast jälle 
kodumaale jõuab, vahetatakse see kogu ümber 
teisega, ja niiviisi rändab see edasi, et kultuuri
tööd teha meremeeste keskel. Võiksin sellest 
palju rääkida, missuguse armastuse ja innuga 
meremees väljas olles oma emakeelset kirjan
dust vastu võtab ja loeb, aga see viiks meid 
kaugele. Eriti väljas olles, kodust kaugel, võõ
ra rahva seas, on see armas, millele ta siin 
olles võibolla vähem tähelepanu pööraks. 

Meie peame jõudma niikaugele, et võime 
riigi eelarve korras nimetatud hoolekannet 
järjekindlalt teostada. Lõpetan avaldades 
tõsist lootust, et nimetatud küsimusi kõnes
oleval eelarve-aastal võidaks rahuloldavalt la
hendada. 

K. T o n k m a n (põl) (fakt. märk.): Fak
tilise märkusena pean tähendama, et härra 
rahaministri seletus ei ole õige, vaid ta ütles 
eelmisel koosolekul järgmiselt: „ ... mis isik
likult minu poolt üksikasjalikult läbi vaata
mata jäi, oli Riigivanema ja riigikantselei eel-
arve-ettepanek". ( R a h a m i n i s t e r A. Oi
na vahe lhüüe . ) Läbilugemine ja läbi
vaatamine on üks ja sama. ( R a h a m i n i s t e r 
A. O i n a s : Seal on s u u r vahe.) Nii on 
need otsekohe rahaministri oma sõnad. 

Vaheaeg kl. 12.10 min .—kl . 12.30 min. 

P. B a r a n i n (vn): TocriOÄa jienyTaTbi! 
ripeÄAe Bcero MHe xoneTCH OTMeTHTb OÄMH 
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xapaKTepHbift qbaKT, H M C B I H H H MecTO n p n 
oocy>K4eHHH nacTOHinero OK)A>KeTa. G < a -
3aHHoe ceroAHH r . M H H H C T P O M (JwHaHCOB 
H O C H T HecKo^bKO H H O H x a p a K T e p , neM 

npHiu j iocb G/ibimaTb Ha npouu iOM 3 a c e ^ a -
HHH. CerOÄHH T. MHHHCTp (|)HHaHCOB 3aHBHJI, 
m o 6io,zuKeT cocTaBjieH MHHHCTepCTBOM 4>H-
HaHCOB n o e r o npHKa3aHHK>, HTO p a c x o A -
Hbie CTaTbH cooTBeTCTByioT cymecTByiomHM 
3aKOHaM, H HTO OH CHHTaeT CeOH 3a OK)Ä>KeT 
OTBeTCTBeHHbiM. T a K o e 3aaBJieHHe H M o r y 
TOJIbKO npHBeTCTBOBaTb. H a npOUMOM 3a-
CeÄaHHH OÖMeH MHCHHH HOOW HCCKOJIbKO 
H H O H x a p a K T e p . j ^ e n . ToHKMaH roBOpHji, HTO 
O I O A ^ T cocTaBJieH HbiHeniHHM npaBHTejib-
CTBOM, a MHHHCTp (J)HHaHCOB BOSpatfOJI H 
ÄOKa3biBaji, HTO S T 0 Aejio npe>KHero npaBH-
TejibCTBa. JXen. J l a y p r o B o p n j i TO « e ca -
Moe, HTO M H H H C T P . n o j i y n a j i o c b BneqaTJie-
HHe, HTO rocyAapcTBeHHbift o r o ^ ^ e T n p e A -
CTaBJineT c o o o i o cnenH(J)HHecKH-naxHyiii,yio 
BeUJ.b, OT KOTOpOH BCe CTOpOHHTCH. fl nOA" 
x o ^ y K 3TOMy B o n p o c y c A p y r o ö CTOpOHbi. 
H CMHTaio, HTO rocy^apCTBeHHbiH OK)A>KeT, 
9TO — Haui OK)Ä>KeT. Mbi jiojiMHbi e r o p a c -
CMOTpeTb, HCnpaBHTb H npHHHTb. 

riOÄXOÄH C 3TOH CTOpOHbi K paCCMO-
TpeHHio öiOÄ^KeTa, H jiOÄTKen cKa3aTb, HTO 
rocyÄapcTBeHHbift Ö I O Ä Ä C T 1 9 2 9 / 3 0 . r o A a 
3HaMHTe;ibHO B 0 3 p o c . P a 3 0 y x a H H e OKWKeTa, 
nO MHeHHK) T. MHHHCTpa OOyCJIOB^HBaeTCH 
pa3BHTHeM >KeJie3H0-40p0>KH0r0 CTpOHTejIb-
CTBa, nocTpoHKOH H O B H X raBaHefi , n p e A y -
CMOTpeHHbix 3aKOHaMH, nonojmeHHeM H O B O -
n o c e j i e H q e c K o r o KanHTajia H T. A . 

r ioAOOHoro pOAa pacxoAbi Hy>KHO o r a e -
CTH K nnc / iy npoH3BOAHTejibHbix pacxoAOB, 
HanpaBJieHHbix K 03AopoB.neHHK) H a u i e r o 
X03HHCTBa, K yMeHbUICHHK) 6e3pa6oTHHbi . 
npOTHB T a n o r o p o A a pacxoAOB B03pa>KaTb 
He npHXOÄHTCH. 

T. MHHHCTp qbHHaHCOB HaXOAHT, HTO Ha-
jiHMHe T a n o r o p õ u a pacxoAOB B o iOA^eTe 
Bbi3bmaeT p o c T n o c j i e Ä H e r o BBepx. I l o ceMy 
p a 3 p e m H T e noc raBHTb B o n p o c : MO>KHO JIU 
o b u i o , He H a p y u i a n HHTepecoB HapOAHoro 
xo3HHCTBa, c/tejiaTb nonbiTKy coKpameHHH 
A p y r n x CTaTefi p a c x o A a ? V. M H H H C T P 4>HHaH-
COB B O BHepamHeft CBoefi p e n n CKasaji, HTO 
Koe-MTO B 3 T O M HanpaB/ieHHH HM CAejiaHO. 
H HaxojKy, HTO CAejiaTb M O Ä H O ÕHJIO M H O T O 

o o j i b i u e . 
Mbi n e p e ^ H B a e M THJKe^biö sKOHOMHne-

CKHH IX>A. nocjie^CTBHH Heypo>KaH AaiOT 
c e 6 n qyBCTBOBaTb He TOJibKO cejibCKOMy 
X03HHCTBy, HO H npOMbHUJieHHOCTH H TOp-
r o B ^ e . 

riepejKHBaH T a n n e TjDKejibie BpeMeHa, B 
HHTepecax rocyAapcrBeHHOH S K O H O M H K H H 

ooJierqeHHH H a j i o r o B o r o opeMeHH, MO>KHO 
OblJIO 6bl 0TKa3aTbCH, XOTH Obi Ha O A H H 

TOU, OT BCeX TaKHX pacxoÄOB, KOTOpbie B 
HaCTOHmHX yCJIOBHHX HBJ1HIOTCH pOCKOUIbK). 

H HyBCTByio, HTO MHorHM H3 Bac He n o -
HpaBHTcn T O , HTO H cef tnac C K a ^ y , HO TOJIOC 
coBecTH 3acTaBjiHeT MeHH S T 0 c^e j iaTb. 

K o r i i a KpecTbHHHH CTpa^aeT O T öe3Ae-
HOKbH, paOOHHH OT 6e3paOOTHHbI, (J)aOpHKH 
H 3aBOÄbi O T nepenpoH3BOACTBa H B p e 3 y ; i b -
TaTe Bce Hy}KA,aiOTCH B r o c y n a p e r B e H H o f i 
nOMOUJ,H, Mbi >Ke B OTBeT TOBOpHM „HeT 
A e H e r " , a B TO s e BpeMH B n o p n ^ K e r o c y -
AapcTBeHHoro o i o ^ e T a n o MHHHCTepcTBy 
HapOÄHoro npocBemeHHH OTnycKaeM Ha c o -
ÄepmaHHe TeaTpoB H TOMy noAOOHbix 3aBe-
AeHHfi 2 5 9 . 5 0 0 KpoH, T o r ^ a , npocTHTe, B 
3 T O M c j iyqae OTcyTCTByeT BCHKan JioruKa. 
BHeceHHe yKa3aHHbix cyMM B rocyAapcTBeH-
Hbiö 6iOA>KeT He Bbi3bmaeTCH rocyziapcTBeH-
HOH HeOOXOÄHMOCTbK), a MOJKCT 6bITb 
06'flCHeHO, KaK p o c K o u i b . O^HaKO, S T 0 e i n e 
He Bce. E C J I H M H 3arjiHHeM B CMeTy M H H H -

CTepcTBa 3eMjieÄejiH5i, T O B § 15 II H III 
orjiejia HaH^eM e i n e o o j i e e HHTepecHbie 
HH(J)pbi. I l o 3 T H M n a p a r p a ( | ) a M BHAaiOTCH 
noA BceB03M0)KHbiMH coycaMH n o c o O H H p a 3 -
JIHHHblM OpraHH3aHHHM, B TOM HHG/ie H nO-
JIHTHMeCKHM. JibBHHyiO JIOJ1K) H3 3THX nO-
COOHH n o ^ y n a e T raK Ha3biBaeMbiH COK)3 

HOBonocej ieHueB H rocyAapcTBeHHbix a p e H -
ÄaTOpOB. TaM 3Ha4HTCH H COI03 Ce^bCKHX 
x o 3 a e B H pa3JiHHHbie A p y r n e co io3bi . B c e 
3 T H opraHH3anHH noA B H A O M K y ^ b T y p H o r o 
nocoOHH no^iynaiOT 6 1 7 . 9 1 5 KpoH. H e n o / y i e -
>KHT COMHeHHK), HTO HaCTb 3THX CyMM, npH-
MO HJIH KOCBeHHO, H^eT Ha nOJIHTHHCCKyiO 
n p o n a r a n n y . n o STHM CTaTbHM o o m a n 
cyMMa pacxoÄOB, He HB/IHK)UJ,HXCH HCOTJIOJK-

H H M H , cocTaB^neT 8 7 7 . 4 1 5 KpoH. K HX C O -
KpaUJ,eHHK) T. MHHHCTpOM (J3HHaHCOB HHKa-
KHX m a r o B He npeAnpHHHTO. 3 A e c b yMecTHO 
ö y ^ e T yKa3aTb Ha n a p a ^ j i e j i b , npHBeAeHHyio 
r . Befi j iepoM, 0 6 accnrHOBaHHH p a o o n e M y 
TeaTpy 5 0 . 0 0 0 KpoH H Ha n o n o ^ H e H H e 
p b i o a n K o r o (J)OHAa mzibKO 1 5 . 0 0 0 KpoH. 
( J . V ä i n , s t p : B neu i e T y T n a p a j i -
^ e j i b ? ) H e x o p o m a n n a p a j u i e ^ b saKjnoqaeTCH 
B T O M , HTO Ha p a c x o ^ b i , n e Bbi3biBaeMbie 
HHKaKOH HeooxoAHMOCTbio, Mbi OTnycKaeM 
KpynHbie cyMMbi, a P H A O M c HHMH OTny-

CKaeM HHHTOÄHbie CyMMbi Ha BOCCTaHOBJie-
HHe H a p o A H o r o xo3HHCTBa, HTO noKa3HBaeT , 
KaK Majio M H yAejmeM BHHMaHHH H O A H H T H I O 
3K0H0MHHeCKHX CHJI. 

H 0 3 T 0 M y MO>KHO CKa3aTb, HTO OK>A>KeT 

HacTOHmero r o A a , n o CBoeft TeHAeHUHH, 
npeACTaBJiaeT npe)KHK)K> KapTHHy, T . e. Ty 
KapTHHy, KOTOpyK) r . MHHHCTp (J)HHaHCOB 
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oypymi mnbKO ÄenyTäTOM, pe3i<o KpHTH-
KOBa.71. 

3aHBjieHHe r. MHHHcrpa o coKpameHHH 
BoeHHoro oiojiyK&ra. TaioKe He coBceM npa-
BHJIbHO. ECJIH Mbl B03bMeM CMCTy OOblKHO-
BeHHblX paCXOÄOB BOeHHOrO MHHHCTepCTBa, 
Bbipa^aiomyiocH B cyMMe 16.981.647 KpOH, 
H npHOaBHM K Heö 80.000 KpOH, nepeHe-
ceHHbix B § 4 qpe3BbiqaHHbix pacxoAOB 
MHHHcrepcTBa nyTeft cooomeHHH noA Ha3Ba-
HHeM: „Ha BbinojmeHHe 3aAan BoeHHoro MH
HHCTepCTBa", TO nojiyMHM 17.061.647 KpoH, 
KaKOBan cyMMa y>Ke oojibuie npoinvioroA-
Heö. 3HaqHT, o coKpameHHH 3Aecb He MO-
>KCT obiTb H penn. MejK^y Teivi, B CBH3H c 
coKpameHHeM cpoKa BoeHHoä cjiy>KObi B 
apMHH, MM BnpaBe OMAH o^HAaTb 3Haqn-
TejibHoro coKpameHHH BoeHHbix pacxoAOB, 
cocTaBjiHiouj,Hx B HacTOHHj.ee BpeMH no 
MoeMy noAcneTy He 2 1 % oöbiKHOBeHHbix 
pacxoAOB, KaK yKa3aHO B CMeTe, a 2 5 % . 
r tpn HaiHHx MacujTaöax Taxne HM(f)pbi HaM 
He no CHJiaM. H3'*iTHe H3 6io,zuKeTa 2 5 % 
Ha BoeHHbie Hy)KAM TOpM03HT pa3BHTHe 
ÄH3HeHHbix CH^ Hameä CTpaHbl. 

BOT, nosTOMy npnxoAHTCH no3aBHAOBaTb 
TepMaHHH H CKa3aTb, HTO STO cnacTjiHBeH-
iuan CTpana B MHpe. BepcajibCKHft AoroBop 
nocraBHJi ee B onpeAejieHHbie paMKH B 
OTHOuieHHH BoeHHbix pacxoAOB. BjiaroAapn 
STOMy oocTOHTejibCTBy OHa ojiecTHme no-
CTaBHJia CBOK) npoMbiiiijieHHOCTb H rocyAap-
CTBeHHOe X03HHCTBO. 

y nac, B noc/ieÄHee BpeMH, MHoro TOBO-
pnT o naKTe Kejuiora H O npeAJio>KeHHH 
no^nHcaTb 3TOT naKT HauieMy npaBHT&Jib-
CTBy. 

CeroÄHH M H y>Ke npHHHjin 3aKOH o Aa-
ne nojiHOMO^nö npaBHTe/tbCTBy Ha noAnH-
caHHe SToro naKTa. HHKTO H3 AenyTaTOB 
He cqeji Hy>KHbiM BbiCKa3aTbcn no ceMy 
3aKOHy. H no3Bo^ro ceõe cKa3aTb cjieAyio-
m,ee: ECJIH BaieA 3a noAnncaHHeM naKTa 
noGTieAyeT coKpameHne BOCHHHX pacxoAOB, 
TO TaKoft naKT cjieAyeT noAnncaTb HeMeA-
JieHHO. 

3T0 AaCT HaM B03MOJKHOCTb BCK) CBOK) 
3HeprHK> HanpaBHTb Ha pa3BHrae npoH3BO-
AHTejIbHblX CHJI CTpaHbl. 

ECJTH me 3TOT naKT oyAeT noAnncaH 
KaKHM yroAHO nepOM, XOTH OM H ycbinaH-
HblM OpHJIJIHaHTaMH, HO B AeÖCTBHTejIbHOCTH 
Bce ocTaHeTCH nonpejKHeMy, TO He cjieAyeT 
3pn MapaTb 6yMary. 

ripoAOJi^Kan paccMOTpeHHe 6iOA>KeTa, 
CMHTaK) HeooxoAHMbiM yKa3aTb em,e Ha OAHO 
oocTOHTejibCTBO, rAe H He corjiaceH c 
T. MHHHCTpOM (j)HHaHCOB. 

T. MHHHCTp (|)HHaHCOB CMHTaeT OTpaA' 
HHM 4 ) a K T 0 M HCKjnoneHHe 2.000.000 npoH 
KpeAHTHbix ocTaTKOB H3 OTAejia Hpe3Bbiqafi-
Hbix pacxoAOB. KoHCTaTHpyeT, MTO B OK>A-
ÄeTax npoujjibix jieT 3Ta cyMMa (fwrypHpo-
Bajia, a Tenepb HeT. H npH3Haio STO TaK>Ke 
3AopoBbiM HanajiOM. H o AJIH MCHH He no-

HHTHO ApyrOe OOCTOHTeAbCTBO. KaKHM 
oöpa30M MOJKHO CHHTaTb AOxoAaMH rocy-
AapCTBa 2.500.000 KpOH, noKa3aHHbix B § 7 
qpe3BbiqaHHbix AÖXOAOB OT neKaHKH cepe-
opHHHbix MOHeT. Bnepa r. MHHHCTP (J)HHäH-
COB roBopH,/i TO>Ke 06 STOH nbi(f)pe, AOKa-
3biBan npaBHJibHOCTb ee BHeceHHH B 6K>A-
>KeT. C KaKHX nop B u , r. MHHHCTP (j)HHaH-
COB, HenaHKy MOHCT, XOTH OM H cepeopnH-

HMX, HaqaJIH OTHOCHTb K HHCJiy AOXOAHMX 
CTaTeft? H 3Haio, HTO 3Ta onepanHH npeAy-
CMOTpeHa AeHê KHMM 3aKOHOM, HO K rocy-
AapcTBeHHMM AOxoAaM OTHecTH ee HHKaK 
He Mory. 

FIpaBAa, r. MHHHCTP (J)HHaHCOB 3aaBH.7i, 
4T0 OH TOJIbKO 2 MeCHIja y BJiaCTH, H B Ta-
KOH KopoTKHÖ cpoK He Mor nepeAeAaTb 
6ioA>KeT Ha CBOH jiaA. B TaKOM c^ynae 
pa3peuiHTe yKa3aTb BaM, r. MHHHCTP, eme 
Ha napy (J)aKTOB, no KOTOPMM MOJKHO cy-
AHTb OO HCnOJIHHTe^bHOCTH HaUIHX MHHOB-
HHKOB. B03bMeM CMeTy MHHHCTepCTBa BHy-
TpeHHHX AeJI. B I OTAC/ie, B § 2 3HaHHTCH 
cyMMa 1.200 KpoH. B oo'ncHeHHH K STOMy 
naparpa(J)y CKa3aHO, HTO S T O : „nporoHHbie 
MHHHCTpa Ha ocHOBaHHH nocTaHOB^eHHH npa-
BHTejibCTBa O T 2 / X I 1925 r ." STacy.MMa BHece-
Ha B 6iOAH<eT, KOHeMHO,npaBH^bHO. Ho , Hey>Ke-
JIH HHHOBHHK MHHHCTepCTBa BHyTpeHHHX AC7I, 
COCTaBJIHBUJHH CMeTy, He 3HaeT, MTO B 
OTHOuieHHH nporoHHbix MHHHCTpa cynj,e-
CTByeT He nocTaHOB,7ieHHe npaBHTejibCTBa, a 
3aKOH 1927 roAa, H cjieAyeT ccbwaTbcn B 
TaKOM cjiynae He Ha nocTaHOBjieHHe npaBH-
TejibCTBa, yTpaTHBinee cHJiy, a Ha cyme-
crayioiuHH 3aKOH. 

3aTeM, Ha CTp. 39-S ooman cyMMa 
oobiKHOBeHHoro oioA^Keia noKa3aHa B pa3-
Mepe 79.929.715 KpOH, a c^eAyeT yKa3aTb 
79.965.715 KpoH. 

BOT 9TH OUJHOKH H npOMaXH TOBOpHT, 
KaK nOBepXHOCTHO OTHOCHTCH qHHOBHHKH 
MHHHCTepCTBa K TOMy MaTepHajiy, KOTOpblH 
upeACTaB^neTCH TocyAapcTBeHHOMy Coöpa-
HHK). JXam.& TaKOMy saKOHy, KaK rocyAap-
CTBeHHMÖ OK)A>KeT, HMH yAeJIHCTCH, OHCBHA-
HO, MaJIO BHHMa-HHH. 

Tenepb no3BOJibTe CKa3aTb HecKOJibKO 
CJIOB O AeHTejIbHOCTH HeKOTOpblX MHHH-
CTepcTB. HaHHy c MHHHcrepcTBa 3eMJieAe-
JIHfl. CjIHUIKOM CO^eHO OOXOAHTCH 3T0 MH-
HHCTepcTBO pyccKCMy Hace;ieHHK>. H H B 
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OÄHOM H3 ApyrHX MHHHCTepCTB H He HaOJHO-
Aaji TaKoft Me^HTejibHOCTH B A e j i o n p o H 3 -
BOÄCTBe, KaK B MHHHCTepCTBe 3eMJieAeJIHH. 
H npHBeÄy 3Aecb n a p y (J)aKTOB. Heci<ojibKO 
JIQT TOMy Ha3aA n p H q y A C K a a BOJiocrb x o -
AaTaöcTBOBajia o nojiyneHHH 3/j,aHHH H o -
roBCKoft Kop^Mbi Rjm KyjibTypHbix u e j i e S . 
MHHHCTepcTBO roBOpHT: õ e p n T e , OpaTUbI, 
Kopmviy, OHa HaM n e H y x m a . H B O T , HaqH-
HaeTCH n e p e i t a n a . B Kopmvie, OKa3biBaeTCH5 

3aceJI HeKTO r . MapTHH, KOTOpblfi H3 K o p n -
M H yxoÄHTb He )KejiaeT. 2 rojia. AyMajio 
MHHHCTepCTBO, KaK nocTynHTb eMy c r . M a p -
T H H O M . HaKOHeu, p e u i w i o noAaTb B cyA. H 
B O T , T e n e p b 6 jieT TAHCTCSI. S T O A C / I O , a 

KOHua He B H A H O . „ K T O n p a B , K T O BHHOBa-r, 
cy^HTb He HaM, a TOJibKO r . MapTHH H Hbme 
TaM t t . A HoroBUbi 3JIHTCH, pyraiOTCH, HO 
noÄeJiaTb HHqero He MoryT. 

A H a j i o r a q H o e Aejio iiojiyHHJiocb c K H K C -
TOBCKOH KOpHMOH B Ka3enejibCKOH BOJIOCTH. 
T O H H O TaK>Ke noc j i e A O J I H I X pa3MbiimieHHH 
MHHHCTepCTBO nocraHOBHjio n e p e A a T b Kopn-
My BOJIOCTH j\j\n KyjibTypHbix ue j ie i i , H 
T O H H O TaKÄe B KopnMe 3acej i HenpHHTejib 
H He B M X O Ä H T OTTy^a. 2 r o A a n o T p e ö o B a -
j iocb MHHHCTepcTBy Ha c o o n p a H H e CHJI jum 
npeÄ'«BJieHHH HCKa o BbicejieHHH, a ci<ojib-
KO JieT noTpeoyeTCH Ha Be^eHHe Aejia, 
OÄHOMy Aju i axy H3BecTHO. 

3 T H ABa npHMepa MoryT n o ö i i T b MHpo-
BOH peKOpÄ MeAJieHHOCTH AejionpoH3BOA-
CTBa, H npH3 Ha „ 6 e r Ha M e e r e " o y ^ e T 
npHcy)KÄeH 6e3ycjioBHO HauieMy MHHHcrep-
CTBy 3eMJieÄejiHH. 

H o ecjiH xoAaTaftcTBa caMoynpaBJieHHft 
nocTHraraT TaKHe nenaj ibHbie pe3yjib 'faTbi, 
TO HTO >Ke MO>KHO CKa3aTb n p o y q a c r b x o -
ÄaTaftcTB qacTHbix JIHLL 3 A e c b Aejio O O C T O H T 
e m e xy>Ke. 

Boj ie io c y ^ b o b i H H c r o p H n e c K o r o x o A a 
C O O M T H H p y c c K o e HacejieHHe n p H n y A b H , 
OÕ03epbH H IlpHHapOBbH OKa3ajIOCb B TH-
jKejibix aKOHOMHMecKHx ycjiOBHHx. H a c e j i e 
HHe qyBCTByeT, HTO ycjiOBHH cymecTBOBa-
HHH KOpeHHbIM OOpa30M H3MeHHJIHCb, H 
HineT BbixoÄa H3 co3AaBiueroc5i nojio»<eHHH. 
B H X O A HaMeqaeTCH B T a r e K 3eMJie. B 
9 T O M c j iyqae xapaKTepHO, HTO n o ^ r a Ha 
Bcex AepeBeHCKHx coopaHHHx B036y>KAaiOT-
CH B o n p o c b i o HaAe^ieHHH 3eMjieft. I loAaiOT-
CH MaccoBbie npomeHHfl o 3eMjnme, HO yBbi, 
ABepn MHHHCTepCTBa 3eMJieAejiHH H 3eM«re-

CTpOHTe^bHblX KOMHCCHH ÜJIOXO OTKpblBaiOT-
CH Ha Bce 3 T H o o p a m e H H H . K Ä a j i o o a M H 
n p o c b o a M p y c c K o r o HacejieHHH A O c e r o 
BpeMeHH OTHOCHJMCb K8K-TO Oe3pa3JIHqHO. 
CTapajiHCb yAOB^eTBOpHTb M H 3 H H X ö a T p a -
K O B , HOBonocej ieHueB, HO Ha OKpaÖHoe p y c -

CKoe HacejieHHe CMOTpejiH CKB03b n a j i b a w . 
H a c e j i e H n e H3MyHHjiocb O T o^KHAaHHfl, Te-
p a e T BCHKyio H a A e ^ Ä y Ha yAOB^eTBopeHHe 
e r o 3aKOHHbix n p a B H AOULIJIO Ä O OTHanHHH. 
HeOOXO^HMO npHHHTb cpoHHbie Mepbi K Ha-
ÄejieHHio 3eMjieft OKpafiHoro p y c c K o r o Ha-
cejreHHH. 

riOJIHTHKy 6e3pa3JIHHHOrO OTHOHieHH» K 
Hy^KnaM p y c c K o r o Hace^ieHHH H C O O X O Ä H M O 
CMeHHTb nOJIHTHKOH SaOOTJIHBOCTH H OT3HB-
HHBoro oTHomeHHH K e r o HymjiaM. 

H a ^ o npHHHTb Bce Mepw K TOMy, ^ T O O M 
c^ej iaTb S T O HacejieHHe C B O H M , 3acraBHTb 
e r o noqyBCTBOBaTb npHBH3aHHOCTb K o o m e -
My ute^OMy, a S T o r o MOJKHO AOCTHHb TO,nbKO 
TaKHM nyTeM, Koi\n,a HacejieHHe 6yAeT B 
paBHOH c reneHH nojib30BaTbCH BCCMH 6jia-
raMH rocy/j ;apcTBa, K o r ^ a HepaBeHCTBa HH B 
qeM He 6y/j,eT HaojHOÄaTbcn. 

H a ^ o noMHHTb, HTO Hace^eHHe oneHb 
nyBCTBHTejibHO KO BCHKoro p o ^ a H e c n p a -
BeAJiHBOCTHM. Bo3bMeM RÄSI npHMepa n p o u i -
jibifi Heypo>KaHHbiH H noTonHbift roA- JX^n 
n o M o m H nocTpaAaBHJHM O T Heypo>KaH r o -
cyAapCTBO OTnycTHJio 125 MHJI. CCHTOB H 

npHHHJio Ha 3 T O T cjiyqafi Aa>Ke c n e u H a j i b -
HbiH 3aK0H o o o6pa30BaHHH c n e u H a j i b H o r o 
4)0HAa. H B O T , B ripuHyACKofi BOJIOCTH, Ha-

CejieHHOH MejIKHMH OrOpOAHHKaMH, HHC^eH-
HOCTbio OKOJIO 6 0 0 0 Ayiu , nocTpaAaBiuHX 
OT HaBOAHeHHH OKOJIO 5 0 % , HHKTO He 
yAOCTOHJiCH nojiyHHTb rocyAapcTBeHHyio n o -
MOUtb, B KaKOM Õbl TO HH OblJIO BHAe. KaK 
MO>KHO OblJIO Obi Ha3BaTb TaKOe OTHOUieHHe 
K Hy>KAaM HacejieHHH e o C T O P O H H r o c y A a p -
CTBeHHOH BjiacrH? Hey^KejiH S T H JIIOAH He C T O H T 
BHHMaHHH? HaKOHe^, Ha KaKyio noAAep>KKy 
MO>KeT paCCHHTbIBaTb BJiaCTb CpeAH 3THX OOOH-
AeHHbix rpa>KAaH ? khweeM JIH M H noc j i e 
S T o r o xoTb KaKoe-HHOyAb npaBO Ha noA-
Aep^KKy Tex, c K O T O P H M H TaK 6e3ii,epeMOH-
HO oopau;aiOTCH? 3 T O , r o c n o A a , BOHHIOIHJHH 

(J)aKT, KOTOpblft HeJIb3H npOCTHTb MHHHCTep-
CTBy 3eMJieAejiHH. 

H Ha A H H X nojiynHJi n n c b M o c MecTa, B 
K O T O P O M KO MHe npeA^BJineTCH T p e o o B a H H e : 
BHecTH 3 a n p o c B napjiaMeHT n o 3T0My n o -
BOAy. KaK p a 3 Ha A H H X OMJI BHeceH n o -

AOOHbift 3 a n p o c (J)paKii,HeH 3eMJieAejibii;eB. 
H o n e H b Ä a j i e i o , HTO BCJieACTBne öojie3HH 
He Mor npHHHTb ynacTHH B npeHHnx n o 
STOMy B o n p o c y . 

rio3BOJiio c e õ e Bbipa3HTb H a A e ^ A y , HTO 
ec/iH MHHHCTepCTBO 3eMjieAejiHH o 3 a o o n e H O 
B o o o m e nojiojKeHneM cej ibCKoro xo3HHCTBa 
H oropOAHHnecTBa, TO OHO A O J D K H O 6yAeT 
npHHHTb Bce BbiuienpHBeAeHHoe He TOJibKO 
K CBeAeHHK), HO H K HCnOJIHCHHK). B npOTHB-
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HOM cjiynae cauo MHHHCTepcTBo ÄOJDKHO 
no^e^KaTb ynpa3AHeHHio HJIH 3aMeHe apy-
THM yqpeacÄeHHeM. 

B CBH3H c 3aTpoHyTbiM BonpocoM o no-
CTHriueM Hac B npom/iOM roay Heypo>Kae, 
no3BOJiK> ceõe CKa3aTb HecKOJibKo CJIOB no 
9T0My Bonpocy Booonje. 

B nponuiOM ro,ay Ha noMomb OT Heypo-
>KaH Mbl HMejIH B03MO)KHOCTb OTnyCTHTb B 
nopHAKeÄono/iHHTe^bHoro oioaweTa 125MHJI. 
ceHTOB, KpoMe cero erne npeaycMOTpeHo 
200.000 c , neM B 3HanHTCJibHOH deneHH 
oojiernaeTCH ynacrb cejibCKoro HacejieHHH. 

B3HTb TaKyio KpynHyio cyMMy Heoaoi-
^aHHO H3 Haniero rocyaapCTBeHHoro 6K>Ä-
jKeia, — neno aajreKO ne Jiernoe H H nojia-
raio, ecjiH öbi He ÄOXOÄM O T cnHneHHoft 
MOHOnOJIHH H OCTOpOiKHO COCTaBJieHHblH 
oioA^eT npoujjioro ro^a, TO He TaK jierKO 
obuio öbi HacKpecTH TaKyio KpynHyio cyMMy. 
MeHH no cerny cjiyqaio HHTepecyeT cjieayio-
U;HH Bonpoc: aajibine KaK CMOTPHT MHHH-
CTepcTBO 3eMjieÄejiHH Ha STO Ä&TIO? HaKo-
KOHen, npaBHTejibCTBO KaK CMOTPHT Ha 6y-
aymee? 

HbiHMe y Hac nojiyHHjiCH HeypomaH, Ha-
BOÄHeHHe, a ecjin B oynymeM roay TaKHe 
HBJieHHH noBTopHTCH, HTO Toraa HaMepeHO 
CAe,7iaTb npaBHTe^bCTBO? OTKyaa OHO Toryia 
B03bMeT HeOOXOAHMbie CyMMbI? BiOA^eT 
HbiHeuiHero ro^a cocraBjieH c 3HanHTejib-
HOH Harpy3Koö H ocraTKOB OT Hero O M -
AaTb He npHxoAHTCH. 4TO c^ejiaeT npaBH-
TejibCTBo, ecjm B oynymeM roay onaTb pa3-
pa3HTCH KaKan-^noo KaTacTpo^a? Hy>KHO 
ObITb KO BCeMy rOTOBbIMH. OÄHaKO B 3TOM 
HanpaBJieHHH H HHKaKHX npOSKTOB He BH-
>Ky. A STO — oojibinoft npooen. 0 6 STOM 
npaBHTejibCTBy HCOOXOÄHMO cepbe3HO no-
AyMaTb. B BH^y Toro, HTO Hauia TeppHTO-
PHH He cm/m oomnpHa, He czieayeT ;IH no-
AyMaTb o BBê eHHH ocoooro poaa rocyaap-
CTBeHHoro CTpaxoBaHHH OT HeypOÄan, 3a-
CTpaxoBaB TaKHM nyTeM ceoa OT yobiTKOB, 
a rocyAapCTBeHHyio Ka3Hy OT HeomHaaHHO-
cren. 0 6 STOM npaBHTe^bCTBy HaÄJie>KHT 
cepbe3HO no^yiviaTb. 

Tenepb no3Bo^bTe HeMHoro ocraHOBHTb-
CH Ha aenTejibHOCTH MHHHCTepcTBa nyTeö 
cooomeHHH. 

riepe/i pocnycKOM Ha po^AecTBeHCKHe 
KaHHKyjIbl Mbl npHHHJIH £Ba O^eHb Ba>KHbIX 
3aKOHa. OÄHH — O nOHHJKCHHH ypOBHH BO-
Abi B Mŷ CKOM 03epe, a apyroH aonojiHH-
TejibHbifi 6ioa>KeT, corviacHO KOTOpowiy Ha 
yKpenjieHne õeperoB npeaycMOTpeHa cyMMa 
B 50.000 KpOH. C npHHRTHeM CHX 3aKOHOB 
6bijia oojibiiiaa cneuiKa. Be^a BHcejia Ha 

Hocy. Haao obuio npncTynaTb K paooTaM, 
3aroTOBJiHTb MaTepna^. KaKne >Ke pe3yjib-
TaTbi Mbi BHAHM Tenepb? npouMO \y2 Me-
CHUa H TOJIbKO Ha ÄHHX npaBHTe^bCTBO ÄO-
ÄyMa^ocb, HTO npoBe^eHHe yKa3aHHbix pa-
6OT cneayeT B03,7io)KHTb Ha rjiaBHoe Mop-
CKoe ynpaB^eHne. A Be,n,b MU HHane H He 
ÄyMaJIH npH paCCMOTpeHHH 3aKOHOB. O 
MeM )Ke Tenepb npnuuiocb npaBHTejibCTBy 
TaK AOflro ^yNiaTb? Pa3Be MOÄHO, rocno-
Äa, TaKoe cpo^Hoe, TaKoe HeoT;io)KHoe ae-
^o pacTHrHBaTb ao 6e3KOHeMHOCTH. npouijio 
iy2 MecHna H 3a STO BpeMH POBHO HH^ero 
He cjiejiano. Koraa-me, HaKOHen, 6yayT 3a-
roTOBJiHTbCH MaTepHajiw RJIH npoH3Bozi;-
CTBa paooT no yKpenjieHHio. Be^b BpeMeHH 
ocTajiocb qpe3BbmanHO Majio, a BU Bce ay-
MaeTe. B STOM %ejie npoMea^eHne CMCDTH 
noaoOHO. 3aecb Ka>KAbifi nponymeHHbifi 
aeHb CTOHT nejioro roaa. K paooTaM Heo6-
XOÄHMO npHCTynnTb 6e3 Ma^efiinnx npOMea-
.TieHHH. (A. O i n a s , stp: Bce BpeMH a e -
jiaiöT.) Ilo KpaÖHeö Mepe Ha MecTe HHKTO 
Hnqero He BHÄHT. (A. O i n a s , stp: Kpe^HT 
OTnymeH.) Kpe^HT oTnymeH, a Ha MecTe 
HHMero He aejiaiOT. no3BOjibTe CKa3aTb 
BaM, r. MHHHCTP, HTO cnycTH Mecnn noc^e 
npHHsiTHH Kpe^HTa, H HaBOÄiM cnpaBKH B 
lOpbeBCKon ye3ÄHoft ynpaBe. MHe OTBCTH^H, 
qTO OHH noKa HHqero He ae^iaiOT, TaK KaK 
HeT pacnopjiiKeHHH H3 neHTpa. Kor,n,a H 
oopaTH^CH B raaBHoe MopcKoe ynpaBJieHne, 
MHe CKa3ajin, HTO pacnopHÄeHHe caejiaHO H 
paooTbi nayT. Ha caMOM >Ke aejie HHqero 
He cnejiaHO. 

3aTeM, B CMeTe MHHHcrepcrBa 3HaqHTca 
AOBOJibHO KpynHaji cyMMa B 3.000.000 KpoH 
Ha nocTpoÖKy H coaep^KaHHe B nopH^Ke 
aopor H MOCTOB, coraacHO § 21 aopo>KHoro 
3aKOHa. Ilo ceMy c^ynaio cnnTaio CBOHM 
AOJiroM eme pa3 noa^epKHyTb, HTO aoporH 
H MOCTM B 6eperoBoä nojioce npHHyabH H 
06o3epbH HaxoaHTCH B y^acHOM COCTOHHHH. 
HwcKOJibKo He jiynuie OHH H B FlpHHapoB-
CKOM Kpae, OTKyaa KpecTbHHe TaKme He-
OAHOKpaTHO oopama^HCb c xoaaTaftcTBaMH 
B MHHHCTepCTBO O npHHHTHH HX peMOHTa Ha 
cqeT Ka3Hbi. 

Eme B 1925 roay npaBHTejibCTBO BU-
Hecjio nocTaHOBJieHHe o npHBeaeHHH B no-
PHÄOK aopor H MOCTOB B npHrpaHHHHOÖ 
nojioce 3a cneT Ka3Hbi. O^HaKO ao cero 
BpeMeHH H B 3TOM HanpaBjieHHH HHnero He 
caejiaHO. 

MoK^y TeM, no CMeTe MHHHCTepcTBa 
ê KeroAHO npoxoAHJin cojiHÄHbie cyMMbi Ha 
aopOÄHoe AQJIO, HO ÄO Hac STH cyMMbi HH-

KaKHM OOpa30M ÄOKaTHTbCH He M0I7IH. 
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nopa-me, HaKOHeu, BcnoMHHTb H 06 3THX 
MeCTHOCTHX H npHOÖllJHTb HX K KV/IbTyp-
HOMy MHpy. 

BOT, Te HeoojibuiHe 3aMeqaHHH, KOTOpbie 
n HMeji CKa3aTb npn OÕIUHX npeHHHx. 0 6 
OCTajIbHOM nOrOBOpHM B KOMHCCHH. 

Ha^eiocb, ^TO Ha npHBezteHHbie MHOIO 
(J)aKTbi oyjier oopaujeHO cepbe3Hoe BHHMa-
HHe H OT CJIOB H ooemaHHH oy^eT npH-
crynjieHO K neny. PyccKoe HacejieHHe AaBHo 

9. Riigikogu 
järgmise koos

oleku määra-

A b i e s i m e e s R. 
P e n n o (korra kohta): 
Juhatuse nimel teen ette
paneku, pidada Riigikogu 
järgmine koosolek täna kell 

17. (Päevakord prot. nr. 212/13.) 

mine 

t a t a k s e.) 
J u h a t a j a M. M a r t n a : ( H ä ä l e -

N ä h t a v a e n a m u s e g a o n 
e t t e p a n e k v a s t u v õ e t u d . (K. Tonk
i n a s põl: Aga juhataja ei lasknud kõlistada 
ühtigi. Muist Riigikogu liikmeid on väljas, 
need ei kuulnudki nüüd. Meil on ikka 
teistsugune kord valitsenud.) 

(Koosolekut hakkab juhatama abiesimees 
R. Penno.) 

10. Eest i vaba- O . L i i g a n d (rhv): Vä~ 
riigi kulude ja ga lugupeetud Riigikogu 
tulude eelarve liikmed! Oma eelarve-kõne 

1929./30. aas- algul tähendas härra raha-
taks — I luge- minister, et praegusel va

imsel. (Punkt 8. litsusel on kõigest kuu 
järg.) aega olnud eelarve läbi

vaatamiseks, ja sellepärast 
eelarve tulnud peaasjalikult sarnasel kujul 
esitada, nagu eelmine valitsus kokku seadnud. 
Seda mõtet on aidanud seni peetud eelarve-
kõnedes süvendada härra rahaministri par-
teisõbrad, eriti rkl. härra Ast. 

Kõrvalt vaadates tunduvad sarnased põh
jendused võõrastustäratavatena. Sarnane tali
tus eviis tuletab meelde neid koolipoisse, kes 
sündinud halva fakti ees oma naha päästmi
seks püüavad teiste seljataha pugeda. 

Väga austatud härra rahaminister, kui 
Teil tõsine tahtmine oleks olnud eelarvet põh
jalikumalt ümber töötada, nagu seda rkl. 
härra Ast siin ette kujutas, oleksite Teie või
nud valitsuse nõusolekul Riigikogu poole 
pöörata palvega — pikendada eelarve esita
mise tähtaega. 

Vististi oleks Riigikogu, kelle enamus Teie 
selja taga, Teile vastu tulnud, eriti kui temal 
tunne oleks olnud, et selle tagajärjel eelarve 
praegusest parem oleks saanud. 

Ei ole Teie seda teed tarvitanud, siis on 
esitatud eelarve ikkagi Teie eelarve või ei ole 
Teie omal kohal, härra rahaminister. Kol
mandat võimalust mina ei leia. (Rahami
n i s t e r A. O i n a s : K u i me ie l ä inud 
aas ta v i i s i l f i n a n t s e e r i m e , si is ei 
ole a b s o l u u t s e l t midag i . ) 

Minu eelkõnelejatest avaldas väga lugu
peetud rkl. kindral Laidoner rõõmu selle 
kohta, et käesolev eelarve puudujäägita kokku 
seatud. Kui eelarve-ettepanekut hoolega 
lugeda, selgub, et käesolevas eelarves 175-
miljonisendiline puudujääk olemas. Teie 
leiate ettepaneku 36. leheküljel erakorraliste 
tulude § 7. all: 2.500.000 krooni tulusid, mis 
annavad kahekroonilised hõbe vahetusrahad. 
Riigikassa erakorraliste kulude peatükk II § 2. 
all leiate, et nende rahade löömine maksma 
läheb 750.000 krooni — ettep. Ihk. 25 —, nii 
siis puhas ülejääk eelarve erakorraliste tulude 
osas 1.750.000 krooni. Oma iseloomult on 
see operatsioon krediitoperatsioon. Kui 2-
kroonilised hõberahad praeguses eelarves ei 
oleks figureerinud, oleks eelarves olnud 
1.750.000 puudujääk ka must-valgel. (Raha
m i n i s t e r A. O i n a s : Aga k u h u kaob 
k r e d i i d i ü le jääk?) Praegu on see puudu
jääk ilusasti peidetud. 

Kuid kuna puudujääk püsib eelmiste aas
tate eeskujul mõõdukuse piirides, ei ole see 
muretäratav. 

Eelarve koormatuse küsimust käsitades, 
püüdis härra rahaminister üsna hoolega näi
data, nagu oleks esitatud eelarve koormatus 
eelmiste aastate eelarvete koormatusest ker
gem. Kuid siin tuleb meeles pidada, et härra 
rahaminister võrdleb esitatud eelarvet eelmiste 
aastate täidetud eelarvetega, ja need on meil 
harilikult Riigikogu poolt vastuvõetud eel
arvetest suuremad, kuna põhieelarvele hari
likult kaks kuni kolm lisaeelarvet järgneb, mis 
põhieelarve summa paisuma panevad. Härra 
rahaminister lubab küll, et tulevikus selles 
asjas lugu paraneb, ja meie kas lisaeelarve
teta või senisest vähema arvuga läbi saame. 
See on ilus tulevikumuusika. Ja usk on ka 
hea asi, kuid mina kardan, et härra rahaministri 
poolt väljaantud veksel protesti läheb. 

Kuidas ka lugu lisaeelarvetega ei kujuneks, 
on meil selletagi selge, et ka põhieelarve oma 
koormatus juba üsna raske on. Seda tundis 
eelmine valitsus üsna selgesti ja lubas oma tege
vus ekavas eelarvekoormatust kergendada. Ta 
esitas mitmed maksude kergendamise seadu
sed, millest üks läbi viidi, kuna 2 aga praegu
sele valitsusele pärandati. 

Kuid nagu näha ei oska praegune valitsus 
sellest heast pärandusest lugu pidada ja laseb 
oma rahaministril seletada, et tulumaksu 
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normide ümberkorraldamine alandamise sihiga 
on enneaegne ja ebaküps. (K. Ast, stp: Kas 
muid niisuguseid pärandusi ka veel 
on?) Siin ei ole mitte üks kord toonitatud, et 
tulumaksujärgud on liiga äkilised, need tundu
vad elanikkudele rasketena ja koormavatena. 

Halvad väljavaated tulumaksu maksjatele! 
Härra rahaminister trööstib meid sellega, et 
ühtki maksu pole kõrgendatud. Noh, siis 
oleks juba valge väljas, kui maksude alanda
mise asemel veel nende tõstmist karta tuleks. 

Mina ei saa siin rahaministri seisukohaga 
kuidagiviisi leppida. Rahaminister ise peab 
tunnistama, et eelarvekoormatus meil raske, 
et tulumaks nii mõneski astmes õige rõhuv 
on, kuid selle raske koorma kergendamist peab 
ta enneaegseks ja ebaküpseks. 

Kahju, väga kahju! 
Kuid meie maksukoorem peab kergemaks 

minema — seal ei aita ükski rohi. Kui meie 
oma kodanikkude maksukoormat ei kergenda, 
ei saa meie ka oma eelarve ebaproduktiivseid 
kulusid vähendada. Need panevad meie eel-
arvekoormatuse praegustes piirides enese ik
kagi maksma, ilma et meie riigi- ja rahvama
jandus midagi võidaks. Küll aga halvab raske 
maksukoorem loova töö tegijate töötahet, 
töötuju. 

Millega põhjendab siis härra rahaminister 
oma maksukoorma kergendamise vastast seisu
kohta? 

Tema arvates tuleb enne lahendada oma
valitsuste maksuküsimus. Kuid kahjuks kuu
leme juba esimese Riigikogu päevist peale, et 
omavalitsuse seadus kui ka omavalitsuste mak
suseadus on väga hädatarvilikud seadused, 
mis kiires korras tuleksid maksma panna. 
Kuid mõne kuu pärast läheb juba praegune 
kolmas Riigikogu hingusele, millest aga ikka 
ainult edasi kõneldakse, on: omavalitsuse ja 
omavalitsuse maksuseadused tuleksid kiires 
korras maksma panna. (O. Gustavson, stp: 
Teie ühe esitasite, aga Tõllassepp 
võttis t a g a s i . ) Missugune see oli? 
(O. Gustavson, stp: Obroki- ja rendi-
maksu kinnitamise seadus.) Oli tege
mist valitsuse ettepanekuga, mis ei olnud tar
vilikult kaalutud, ja õige oli seda tagasi võtta, 
et ligemalt kaaluda, enne kui maksma panna. 

Pärast seda ei ole usku, et meie maksu
koorem niipea alaneks, kui praegumaksvate 
maksuseaduste muutmist tahetakse siduda 
tulevase omavalitsuste maksuseadusega, mille 
kohta keegi kindlasti öelda ei tea, millal see 
kord päevavalgust peaks nägema. 

Minu arvates ei tuleks meie maksukoorma 
hädavajalikku ümberkorraldamist nii tihedalt 
siduda omavalitsuse maksuseaduse elluvii
misega. 

Härra rahaminister ise pidas tarvilikuks 
õige mitu näidet tuua, kuidas meil maksu
ameti eest tulusid varjatakse. See ei olnud 
meile uudiseks. Kodanikkude keskel teatakse 
neid fakte hoopis rohkem, kui rahaminister 
ette kandis. Seda sünnib meil kui ka mujal. 
Kuid üht ootasime küll härra rahaministrilt, 
et ta selle nähtuse põhjustele vähe ligemale 
oleks astunud. Hoiatatakse ju iga rahaministrit 
igas tõsisemas kui rahanduseteaduse õpperaa
matus — maksusid mitte liiaks kõrgele kru
vida, kuna siis ka muidu üsna korralikud koda
nikud kipuvad oma tulusid varjama. 

Kuid kulub ära vähe moraali lugeda ka 
maksustajatele! Siin on midagi, mis korras 
ei ole. Teie olete vististi märganud nähtust, et 
isegi osa meie harilikkudest kauplustest, mis 
kuni viimase ajani ühe omaniku omanduseks ja 
juhtida olid, nüüd osaühinguks muudetud. 
Mispärast? Kas sellepärast, et see ettevõt-
tevorm sellele ettevõtteharu iseloomule roh
kem vastav oleks? Just vastuoksa: kauban
duslikkudele kui ka vähematele tööstuslik
kudele ettevõtetele ei ole osaühingu kuju sugugi 
sobiv. Üksik-isiklikul juhtimisel on need ette
võtted hästi painduvamad ja on heade ta
gajärgedega töötanud. Kui küsida aga, mis
pärast seda tehakse, siis öeldakse: maksustajate 
pärast! Maksumäärajad ei taha tihti arvestada 
nende poolt esitatud raamatuid ja viru
tatakse sarnane maks kaela, mis ettevõttel 
lihtsalt hinge kinni matab. Juriidiliste isikute 
aruannetega aga, mis peakoosoleku poolt 
kokku seatud, tuleb maksumäärajatel arves
tada. Ja siis klapitakse 7 isikut kokku, kes 
ühingu asutamiseks tarvilikud: ettevõtja 
ise oma naise ja täiskasvanud lastega, mõni 
ustav äriteenija võetakse ka kaasa — ja osa
ühing on valmis! 

Ja et ma ei liialda, selle kohta võite Teie, 
härra rahaminister, jälgi leida ka oma eelkäijate 
tegevusest, kus ühel energilisel rahaministril 
ühele maksuinspektorile revidendid tulid kaela 
saata, sest maksuinspektor lükkas viimase kui 
füüsilise isiku poolt esitatud raamatud kui 
puudulikud tagasi. 

Meie maksuaparaadi ümberkorraldami
seks on meile vastavaid seadusi rahaministee
riumi poolt lubatud juba eelmise Riigikogu 
algupäevilt peale. Kord pidi otsekoheste 
maksude peakomitee ümberkorraldamise sea
dus juba niikaugel olema, et pidi rahaminis
teeriumi seinte vahelt peaaegu juba Riigi
kogusse pääsema — kuid ligemale paar aas
tat on sellest mööda, kuid seaduseelnõust ei 
ole enam kihku ega kahku kuulda. (Raha
minister A. Oinas: Missugusest sea
dusest ei ole kihku ega kahku?)Mak-
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suaparaadi maksude peakomitee ümberkorral
damise seadusest. 

Mind oleks küll rohkem huvitanud sellest 
midagi kuulda. 

Mul ei ole kavatsust eelarve üksikute osade 
juures üksikasjalikult peatuda. Millest aga 
vaikides mööda ei saa minna, on meie viina-
politika. 

Meie eelarve tulude osas on viinast saada
val tulul väga suur tähtsus, sellepärast ei saa 
viinapolitikast vaikselt mööda minna. Kuid 
see summa on sedavõrt kohutava ulatuse võt
nud, et üks endistest rahaministritest, nimelt 
härra Sepp, leidis, et selle summa edaspidist 
kasvu lubada ei tohiks. Otse selle vastu: 
tuleks väga tõsiselt sellele mõelda, kuidas 
seda summat järk-järgult eelarves vähendada. 
Nüüd aga näeme valuga, et see tuluosa jällegi 
kasvanud. Ja see on väga kurb. 

Ma tean väga hästi, et tulu suurenemine 
on tingitud Riigikogu poolt vastuvõetud sea
dusest. ( R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : Ei 
ole, l ä i n u d aas t a l tõs te t i . ) Tulu suure
nemine on tingitud kahest nähtusest, kuid 
kuna härra rahaminister soojalt rääkis hoole-
kandesummade kasvu tarvilikkusest tiisikuse 
vastu võitlemisel, siis tuletaksin siinkohal 
härra rahaministrile meelde, missugust laas
tavat osa etendab tiisikuse laialilagunemisel 
just joomine. Ühe käega annab meie eelarve 
summasid tiisikuse vastu võitlemiseks, teise 
käega tiisikuse külvamiseks. 

Meie teame, härra rahaminister, et Teie 
viina tulu ülesvõtmisel maksvate seadustega 
seotud olete, ( R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : 
Õige!) kuid selle vormilise külje tagant oleks 
soovinud näha üle ulatuma rahaministri tü
sedat kuju, kes tõsise pilguga tulevikku vaa
taks ja küsiks: kuhu meie sel teel viimaks 
välja jõuame? 

Ja vaadake, härra rahaminister, enese 
ümber vähe ringi, missugust viinapolitikat 
meie omavalitsused ajavad. Sundmääruste põh
jal panevad kohvikud oma uksed juba kell 
7 või 8 kinni, restoranid aga huugavad kuni 
hilja ööni. Ja nii sunnitakse inimesed õhtul 
kohviku asemel minema restorani. Mispärast 
ei võiks kohvikud sama ajani lahti olla Kui 
restoranid? Kindlasti aitaks see joomist vä
hendada. 

Igal rahaministril peaks hoiatusena kõr
vus kajama: Ei tohi maksumaksjat liiaks 
purju joota, sest see tasub enese kord va
lusasti kätte! (O. G u s t a v s o n , stp: M i t u 
k raad i p i i r i t u s t siis p r a e g u n e va l i t 
sus o t s u s t a s r o h k e m välja las ta kui 
e e l m i n e ? — Sõ jamin i s t e r M. J u h k a m : 
M a i s i t e l l i t akse väl jas t s isse, kar

t u l i t e s t ei j ä tku enam!) Kui tarvidus 
on selle järele, siis ka valmistus kasvab. 

Ja sellest seisukohast vaadates ei tohiks 
ka meie praegusele rahaministrile liigsena 
tunduda meie viinapolitika arvustamine. 

Kui siin praegu kaugelenägelikumat po
litikat ei aeta, siis võivad meie eelarves hoole-
kandesummad just liigjoomisest järgnevatest 
põhjustest tulevikus suuresti kasvada. 

Ka käesolevas eelarves leiame raskel ma-
janduseaastal uusi kulutusi hoolekande alal; 
ja seda nii raskel aastal, kus nii enesest
mõistetav oleks pidanud olema käia põhi
mõtte järgi — mitte ühtki uut kulutust, kui 
vajalikud need ka ei oleks! 

Härra rahaminister on arvamisel, et meie 
suure koormatusega eelarve tulusummad kõik 
ilusasti sisse tulevad. Minul tekib nii mõnegi 
tuluosa juures kahtlus, kas see siiski nii 
libedasti läheb. Ja seda sellepärast, et meil 
väga raske majanduseaasta seljataga, mis kogu 
meie majandüseellu sügavad jäljed jättis, ja 
mille mõju kahtlemata ka käesoleval aastal 
ennast tublisti tunda annab. 

Missuguses seisukorras on praegu meie 
rahvamajandus ja missugused väljavaated on 
siin olemas käesoleva aasta kohta? 

Meie rahvamajanduse arenemisest läinud 
aastal saame pildi, kui ligemale vaatlemisele 
võtame 1928. a. kaubabilansi andmed. 

Kõigepealt sissevedu. Siin oleme 1. a. 
10 kuu jooksul teravilja ümmarguselt 700 
miljoni sendi eest rohkem sisse vedanud 
kui 1927. a. sama aja jooksul. Ja see on punkt, 
mis ühe pauguga meie kaubabilansi tasa
kaalust välja viis. Ühtlasi on heeringate 
sissevedu 34% kasvanud, mis ka arusaadav, 
kuna 1. a. peekoni väljavedu suuresti 
kahanenud, nimelt 38%. 

Kuid, mis meie maj andus eministri tõsist 
tähelepanu oleks pidanud äratama, on veel 
asjaolu, et meie 1.a. 10 kuu jooksul puuvillase 
riide sissevedu on kasvanud ümmarguselt 
50% ja villase riide sissevedu 40% 1927. a. 
võrreldes. Oleme nimetatud aja jooksul 
ümmarguselt 800 miljoni sendi eest väljast 
riiet sisse toonud. Ometi on meil oma rii-
detööstus, mida meie kõrgete tollidega kait
seme. Välismaa riie tikub aga kõvasti sisse. 
See on haige koht meie kaubabilansis, seda 
enam, et meie oma puuvillase riide väljavedu 
sama aja jooksul on kasvanud rahas ainult 
10% ja kaalus ainult 4%. 

Kui väljaveo juurde üle läheme, siis 
näeme, et võiväljaveo kiires kasvus on sei
sak tulnud. L. a. 10 kuu jooksul on välja
vedu kasvanud rahas 2 7 % ja kaalus 20%. 
Aasta lõpukuu, detsember, andis eelmise 
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aastaga võrreldes võiväljaveos suure tagasi
mineku. 

Munade väljavedu on küll andnud 3 3 % 
juurdekasvu, kuid 1. a. teisel poolel rikuti 
meie munade hea nimi välisturul ära, ja 
selle valusaid tagajärgi saame vististi ka 
käesoleval aastal veel tunda. Lihaväljavedu 
on kasvanud rahas 27%, kaalus 50%; siin 
on kahanenud peekoni asemele astunud 
sellest odavam loomaliha. Kahanenud on ka 
linaväljavedu. 

Tööstusesaaduste juurde üle minnes näeme, 
et paberiväljavedu on kahanenud: rahas 13%, 
kaalus 5 % ; tsement on kahanenud 37%, 
tuletikud 10%. 

Härra rahaminister ütleb, et meie kau
babilansi passiviteet ei ole suur, nimelt 4,3 
miljonit krooni. Kuid, kui arvesse võtame 
asjaolu, et 1927. a. lõppes ümmarguselt 
miljardisendilise väljaveo ülekaaluga, siis 
on meie kaubabilanss 1.a. halvenenud üm
marguselt 15% võrra. Ja see ei ole sugugi 
väike asi. 

Mis ootab meid eeloleval aastal? Kaunis 
kindlasti võib siin esialgsete andmete põhjal 
jällegi oodata passiivsust. 

Kõigepealt tuleb meil ka käesoleval aastal 
võrdlemisi rohkesti teravilja sisse vedada, 
seda enam, et rukki külviaeg halb oli. Ke
vadine hoogne kartuliväljavedu, mis 1. a. 
meile kenad summad andis, jääb eeloleval 
kevadel ära, kuna meil halva kartulisaagi 
pärast võimalik ei ole kartuleid välismaale 
anda; pealegi oli mujal Euroopas just neis 
maades, kes meilt kartulit ostsid, hea saak. 

Peekoni väljaveos ei ole käesoleval aastal 
suuremat tõusu oodata, kuna meil vilja ja 
kartulid vähe; ka loomaliha väljavedu kipu
vad tõsised raskused takistama. Viimaseil 
päevil on kuulda, et välisminister Riias on 
püüdnud seda küsimust kergendada ja lahen
dada, aga kuidas see läheb, ei ole praegusel 
silmapilgul teada. 

Võiväljaveos on meil samuti tagasimi
nekut oodata, nii nagu seda juba jaanuarikuu 
hoiatavalt on näidanud, kus võiväljavedu 1. a. 
omast ligi 15% vähem. Asi võib siin 
üsna kurvaks kujuneda, kui eelolev kevade 
küllaldaselt varaselt ei tule. Siis kurnatakse 
meil kari ära, jääb põdema ja kosumine 
võtab pikemat aega. 

Lihaväljavedu on kängus ja hinnad halvad. 
Metsasaaduste turu väljavaated ei ole 

kõige paremad, kuna üks suur metsakaupleja 
riik on suured lepingud sõlminud ja hinnad 
viimasel ajal alla löönud. 

Missugusel määral siin tööstusesaadused 
suudavad seisukorda päästa, on alles täiesti 
selguseta. Kahjuks nägime meie 1. a. välja

veos sarnaste tähtsate tööstusesaaduste välja
veo kahanemist, nagu paber ja tsement. 
Juurdekasvu 13—15% näitasid 1. a. küll 
vineer ja toolipõhjad, kuid see üksi seisukorda 
kuigi palju ei kergenda. ( R a h a m i n i s t e r 
A. O i n a s : P a b e r i t v ä h e n e b s e l l e p ä r a s t , 
et t s e l l u loos i vä l j avedu on suu rem! ) 
See trööstib vähe. 

Nii siis — ka käesolev aasta kipub meil 
passiivseks kujunema. 

On see nii, siis tuleks küll seda hoiatavat 
nähtust tõsiselt võtta. Meil peaks küll kõigil 
selge olema, et meie rahvamajandus tõsiselt 
põdema hakkab, kui meie kaubabilanss püsi
valt passiivseks kujuneb. 

Raskusi aga on meil majandusedus juba 
praegugi palju. 

Vaatame vähe ringi. 
Võtame oma tähtsama rahvamajanduse 

haru, põllumajanduse, mis kogu meie rahva
majanduse heaoleku aluseks on. Siin on 
seisukord viimase paari aasta jooksul endisest 
tunduvamalt raskemaks läinud. Talude võ
lakoorem kasvab. Ja see paneb tõsiselt mõt
lema. Mõtlema paneb see eriti sellepärast, 
et meie talud sunnitud on sarnase protsen
diga laenu tegema, mis talude tasuvuse prot
sendist kaugelt kõrgem. 

Kõige suuremat .tasuvust näitavad meil 
normaaltalu 20—30 ha. Siin oli 1927./28. a. 
puhassaak ha'lt 16,28 krooni ehk 3,6%. 
Ja see on protsendimäär, millega isegi meie 
riigipangad, ka maapank, kelle protsent oda
vam erapankade protsendist, ei ole suutnud 
põllumeestele laenu anda. 

Seni, kui võlakoorem veel väheldane, 
võib ka talu peäle kõrgemaprotsendilist võlga 
teha, kui talu tasuvus. Kuid meie talude 
võlakoorma kiire kasvu juures kipub küsimus 
keelele, kas meie juba nii mõnegi hea osa 
talude juures vÕlakoormatuse hädaohtliku pii
rini ei ole jõudnud. 

Meie võime viimasel ajal märgata, et 
talusid endiselt suuremal määral müüa pa
kutakse ja linnades nõudmine majade 
järele kasvamas on, kuna viimasel ajal talude 
hinnad langevad, majade hinnad aga tõusevad. 
(K. Pä t s , põl: T a l u m a a d saab p r a e g u 
peaaegu rahata . ) 

Talude vÕlakoormatuse selgitamisel ei pääse 
mööda nähtusest, et meie talude varustamisel 
riikliku laenuga huvitavate raskustega kokku 
põrkame. Teatavasti lähevad riiklikud põllu
majanduslikud laenud pikalaenu panga kaudu, 
kes vastavalt oma põhikirjale töötab ühis
pankade kaudu. Kuni praeguse ajani antud 
laenudega on ühispangad juba niivõrt riik
likkude laenudega koormatud, et nende edas-
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pidine koormamine riiklikkude laenudega kau
nis küsitavaks muutub, kuna ühispangad 
enam reaalvastutust ei jaksa kanda. 

Kuuldavasti on Eesti pank tarvilikuks 
pidanud ühispankade krediite revideerimi
sele võtta. 

Ja selle tagajärg? 
Tagajärg on see, et on seisak tekkinud 

põllumeeste varustamisel jõutoiduga. Jõu-
toitu müüvad ettevõtted, näiteks P. K. „Es-
tonia", kes jõutoitu ühispankade kaudu kuni 
8 0 % võlgu müüs, ei saa seda enam hästi 
teha, kuna tal korda ei lähe Eesti pangas 
ühispankadelt saadud jõutoidu veksleid edasi 
diskonteerida. Ja ometi peaksime meie praegu 
kõik abinõud seks ära kasutama, et oma pii
makarja jõutoidu abil üle talve kevadele 
võimalikult vähe kurnatult vastu viia, kui 
meie ei taha käesoleval aastal oma kaubabilanssi 
põhjalikult tasakaalust välja lüüa. (K. T o n k -
man , põl: M i t t e a i n u l t edas i p idada , 
vaid et n e n d e h i n g ka sees se isaks , 
ses t pa l jud su revad ära.) See on õige! 

Härra rahaminister ei ole meie põllu
majanduses valitsevat rasket seisukorda vää
riliselt hinnanud ja ütleb, ennast pealiskaudse 
optimismi unne suigutades: «Karjasaaduste 
väljaveo peale ei peaks ikaldus väga rasken
davalt mõjuma." ( R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : 
M i t t e n i i r a ske l t , ku i m õ n e l t poo l t 
a r v a t a k s e . — M . L a a r m a n , põl: T e i l ei 
o l n u d s eemnev i l j a t a r v i t a m i s e koh ta 
ku ig i t ä p s e i d t e a t e i d ! — R a h a m i n i s t e r 
A. O i n a s : Kas m i n u l i s ik l iku l t või 
v a l i t s u s e l ? — M. L a a r m a n , põl: Val i t su
se l . — R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : On 
t e h t u d kõik, mis võimal ik . ) 

Lähme edasi kalameeste juurde. Nende 
hädadest on siin juba osalt kõneldud. Puu
dutan seda häda, mida siin veel nimetatud 
ei ole, ja see on kalameeste nälg tillukese 
maalapikese järele. 

Selle kohta on Eesti kalameeste ühingute 
liit jaanuari lõpul põllutööministrile palve
kirja andnud, mis järgmisi huvitavaid 
andmeid sisaldab. 

Ei möödu ainustki üleriiklikku kalurite 
kongressi, kus päevakorral ei seisaks maa
küsimus. On väga palju kalureid, kellel puu
dub võimalus elumajakese püstitamiseks, rää
kimata aia- ja ühe lehma heina- ning karja
maast. 

Tõsi, maareformi läbiviimisel on mõnes 
üksikus kohas kalureile mõni vakamaa maad 
antud, peamiselt seal, kus kohalikud maa-
jagajad kalureile kaasa tundsid, kuid üldiselt 
on küsimus siiski lahendamata. On isegi 
näiteid, kus kaluritelt seni käes olnud maa

lapike võetakse, või küsimuse otsustamist ve
nitatakse. 

Purtse jõesuus on maata kalureid küll 
vähe, kuid ka nendele vähestele ei leidu 
maad. Samal ajal seisab aga jõest paremal 
pool mereääres umbes 2—-3-tiinuline maa
tükk kasutamata. On kunagi aastate eest 
planeeritud Purtse noorsoo ühingule spordi-
platsiks, ja tõesti olevat seda ka 7 aasta jooksul 
üks kord spordiplatsina kasutatud. Tähen
datud maatükk tuleks kalureile ehituseplat-
sideks anda. Noorsoo ühingule leiaks mujaltki 
spordiplatsi, kui selle järele vajadust on. 

Aseris on paljud kalurid maa-hädas. Siin 
on majad püstitatud teiste kruntidesse, kuid 
häda on alati heinamaaga, sest lehmata ei 
suuda kalur oma perekonda toita. Heinamaad 
võiks saada kalurite arvates endisest mõisa 
heinamaast, mis küll metsa alla jäetud, 
kuid head metsa sinna pole peale kasvanud, 
ja praegugi tehakse seal, kohati heina. Tä
hendatud maa-ala, mõnikümmend tiinu, on 
küll kaugel, umbes 7—8 kilomeetrit, kuid 
parem seegi, kui täitsa ilma. Ka läheduses 
on mõnetiinulisi heinamaatükke, mis iga aasta 
enampakkumisel välja renc^takse. Riigi ren-
dikohti on ka neile kasutada antud, kellel 
endalgi ennem kohad, kuid kalureile ikka 
maad ei jätku. 

Kalvi mõisast planeeriti neli kalameeste 
kohta. Vallanõukogu seadis tähendatud koh
tadele kandidaatidena kalurid, kuid maakonna 
komisjonis leiti, et kaluritekohta kasutama 
on kohasemad mittekalurid. (O. G u s t a v s o n , 
stp: Mis aas ta l see o t sus t eh t i ? ) See 
otsus tehti paar aastat tagasi. 

Samuti oli Lehtipea kaluritel väike maa
tükk juba endise mõisniku käest renditud. 
Maatüki piirid ulatusid piirivalve kordoni 
piirini. Maa on küll kehv liivaküngas, ja 
seni kasutati seda karjamaana. Tänavu 
suvel tehti proovi seda üles harida põlluks — 
et paremat maad saada ei ole, tuleb iga liiva-
küngast kasutada põlluks. Kuid nüüd lei
dis piirivalve, et ka temale seda maatükki 
on vaja. Maatükk võeti kalureilt ning anti 
piirivalvele, ilma et kalureile mujalt vastu
tasuna maad oleks antud. 

Kolga abimõisa Tsitre saatus — mis 
osutus välismaalase Stenbocka omanduseks 
— oli lahendamisel siiaajani. Kalurid ootasid 
ja ootasid, ehk saab siit maad, kuid möödunud 
kevadel mõõdeti sealt suured lõiked kohalik
kudele riigirentnikkudele, ja isegi üks pä
risomanik sai suurema tüki juurde, kuna 
kalurid jäeti päris ilma. 

Kuid tänu maakorralduse peakomiteele, 
kuhu kalurid kaebasid, on otsustatud see 
planeerimine tühistada. Kuid kas teistkordsel 
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planeerimisel kaluritel paremini veab, on 
teadmata. See näitab, kui hoolimata kohalikud 
võimumehed kaluritega talitavad. Kohalik ring
konnavalitseja olevat isegi ühele kalurile öel
nud, et mis teie ilmaaegu käite, ega teie, 
kalurid, Tsitrest maad ikkagi ei saa. 

Need on ainult mõned näited. Neid võiks 
tuua terve rea. 

On selge, et selline seisukord ei tohi 
edasi kesta. Vabariigi Valitsus deklareeris 
tahtmist kalurite olukorda parandada. Nende 
olukorra parandamisel on vaja eeskätt lahen
dada maaküsimus. Meri ei anna alati saaki, 
tormistel päevadel ja püügivaheaegadel jääb 
kalureile vaba aega — selleks vajab kalur 
mõni hektaar maad, et kalatoidule kõrval
ainena aiavilja kasvatada ja üht lehma karja-
tada ja toita. 

Väike aiamaake ja ühe lehma heina-
karjamaa on meie oludes kalurile paratamata 
tarvilik. Meie meri ei ole nii kalarikas, nagu 
suuremad mered. 

Lätis viidi hiljuti kalurite maaga varus
tamine läbi terves ulatuses — 4—7 hektaari 
perekonnale. Ka meil tuleb samuti talitada. 

Tahame loota, et meie kehva kalurite-
pere hädahüüded hüüdja hääleks kõrbes 
ei jää, ja nende palvekirjale tarvilikud paran
dused järgnevad. (O. G u s t a v s o n , stp: 
„ K e s k k a l a " a i t ab kaasa!) 

Meie tööstuseküsimuse juurde üle minnes 
tuleb alla kriipsutada seda vähest tõsidust, 
millega mõnelt poolt selle küsimuse kallale 
minnakse. Armastatakse tööstuse peale käega 
lüüa ja ei loodeta sellest suuremat head. 
Kuid nii ei saa ometi asja peale vaadata. 
Tööstus elatab ümmarguselt üle 1/6 meie 
rahvast, ja seda osa rahvast ei saa teie esialgu 
pikema jututa mõnes teises rahvamajanduse 
harus ära elatada. (O. G u s t a v s o n , s tp: 
See# on õige!) 

Öeldakse, et meie tööstus nõrk on ja 
ainult kõrgete kaitsetollide varal püsib. Kuid 
praegu on pea igalpool kõrged tollid maksmas. 
Ja mitmel pool palju kõrgemad, kui meil. 
Ja need kõrged tollimüürid on väga visad 
kokku varisema. 

1927. a. I poolel peetud üleilmlik majan-
dusekonverents soovitas ühemeelselt kõrgete 
tollide alandamist, kuid nagu selle kiuste 
tõusid tollid sama aasta teisel poolel endis
test veel kõrgemaks. 

Kui nüüd meie sarnases õhkkonnas tahak
sime suurt tollide alandamise politikat ajada, 
siis oleks selle tagajärg ainult see, et meie 
vabrikute töölised tööta jääksid ja meie turu 
vallutavad välismaa kaubad. Ma ei taha kõr
geid tolle pooldada, kuid niikaua, kui meil 
väljavaateid ei ole omi kümneid tuhandeid 

töölisi uutele tööaladele mahutada, mis kõrget 
tollikaitset ei vaja, ei saa meie praegusi 
kõrgeid tolle hoogsalt alandama hakata. (Ra
h a m i n i s t e r A. O inas : See on o t s e k o h e n e 
se i sukoht ! ) 

Kuid kõige selle juures võib meie majan
dus eminister ka tarvitajate huvide eest val
vel olla, et meie töösturid tarvitajate kahjuks 
kõrget tollikaitset liiaks omakasupüüdlikult 
ei kasutaks. 

Üleeile sõna võttes kõneles härra raha
minister ka tööstuse huvide kaitsest. Ta 
kõneles suurtööstuse arendamise vajadusest, 
nimetas suurtööstusega kõrvuti ka kesktöös-
tust, kuid härra rahaministrilt ei kuulnud 
meie ühtki sõna meie väiketööstuse-käsitöö 
arendamise tarvidusest, kuigi sellest kõneleb 
ka praeguse valitsuse töökava. ( R a h a m i n i s t e r 
A. O i n a s : Aga see oli ee la rves sees, 
vas t avad summad . ) 

See on väga iseloomustav. Ah, see väike-
tööstus, mis sellest ka kõneleda! Tuleb 
meelde ühe isiku ütelus Riigikogu komisjonis, 
kes praegusele valitsusele ja tema rahaminist
rile üsna ligidal seisab: Isikud, kes praegusel 
suurtööstuse ajajärgul julgevad kõneleda väi-
ketööstusest, kuuluksid „Seevaldi" saatmi
sele! ( R a h a m i n i s t e r A. O i n a s : Kes seda 
ü t les?) Inimesed, kes Teist kaugel ei seisa. 

Nii vaadatakse meil kahjuks sellele töös-
tuseharule, mis kõige suurtööstuse või
dukäigu peäle vaatamata välja ei ole surnud, 
vaid kõigi raskuste kiuste kasvanud on. 

Mujal maailmas osatakse väiketööstust kui 
tervema sotsiaalse õhkkonnaga tööstuseharu 
väga hinnata. 

Kindlustatakse iseseisvaid väikeettevõtjaid, 
tõstetakse nende tehnilist oskust. Selleks leiate 
summasid niihästi riigi kui ka kaubandus-
tööstuskoja eelarvetes. Meil ei ole seks kuskil 
midagi. Meil ei julge härra rahaminister 
väiketööstuse nimegi suhu võtta! (O. G u s 
tavson , stp: Miks ei ole! Aga K u r e s a a r e 
n õ u p i d a m i n e ? ) Seda tuleks meeles pidada, 
et see nõupidamine oli siis pilkena võetud, 
ja võibolla pilkab ka härra Gustavson seda 
praegu. Väga kahju! 

Kuid ka siin peavad paremad ajad tulema 
rohkearvulisele töötahtelisele väikeettevõtjate 
perele. Meie tööstusehuvid on küll seda väärt, 
et need senisest suuremat tähelepanu vääriksid. 
Tööstusesaaduste osa meie väljaveos on üm
marguselt 40%. Ja seda osa ei ole meil mil
legagi asendada. 

Tööstusel on raskusi. Võistlus ilmaturul 
läheb iga aastaga tugevamaks. Turud ise 
lähevad kitsamaks, kuna väljaspool Euroopat 
olevad ilmaosad, kes seni ainult tooresma-
terjali valmistajatena esinesid, on hakanud 
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hoolega oma tööstust looma. Eelmine valitsus 
on kaubalepingute sõlmimise alal suure ener
giaga tegutsenud. 

Ka praegune rahaminister lubas siin mi
dagi ära teha. Sellest lubadusest hakkame 
heameelega kinni ja jääme lubaduse reali
seerimist ootama. 

Mis kavatseb meie rahaminister tööstuse 
arendamiseks positiivset teha, jättis ta ütle
mata. Küll kardavad töösturid, et härra 
rahaministri Kolleeg töö-hoolekandeminister 
härra Johanson kavatseb tööstust uute kohus
tustega koormata töökaitse alal. Ja seda 
raskel ajal, kus töösturitel küllalt peamurd
mist, kuidas oma majapidamises ots-otsaga 
välja tulla. Ei ole mõelnud meie rahaminister 
ka ühele meie rahvamajanduse harule, 
millest meie rahvaesinduses ei armastata kõ
nelda, ja mille huvide kaitsmist ajaleht 
„Kaja" talus isegi pahaks pannakse — see 
on nimelt laevandus. 

Omalajal loodi eelarve korras laevanduse 
fond, mille väheldased summad olid nagu 
tilk kuumale kerisele. Läinud aastal sai lae
vandus deposiitsummade arvel soodustatud 
laenu pikalaenu pangast. Nüüd on ka need 
summad otsas ja teisi summasid ette näha 
ei ole. 

Ja ometi on soodustatud laen palju head 
teinud. Fondilaenuga, mis keskmiselt kuni 
18,5 protsenti soetatud laevade väärtusest 
välja teeb, on muretsetud nii mitugi head 
laeva. 

Öeldakse, et meie laevandusest ei ole 
palju head kuulda. 

Kes aga asja ligemalt tunnevad, teavad 
huvitavaid asju sellest jutustada, missugune 
hoogne töö käimas meie kokkusulanud kau
balaevastiku elustamiseks. Kuid seda tööd 
tehakse suurema kisata. Ja näiteks Käsmu 
mehed, kes selles asjas kanged mehed on, 
ei armasta oma asjust palju midagi rääkida, 
vaid teevad. 

Asi liigub. Jääb ainult soovida, et ka meie 
rahaminister vähekesegi järele mõtleks selle 
tähtsa osa üle, mis laevandusel iga mere
äärse riigi rahvamajanduses täita. (Raha
minister A. Oinas: Aga teisipäeval 
ma rääkisin sellest.) 

Ma võin härra rahaministrile tõendada, 
et tema kolleegid seda mujal maailmas teevad. 
Ja seda teeb isegi tema kolleeg Shveitsis, 
kellel üldse mereranda olemas ei ole. 

Laevandus on valuuta juurdevoolu alli
kas. Ja eriti nüüd oleks meie rahaministril 
kohane aeg selle üle järele mõelda, kus ta 
mures peab olema valuuta äravoolu pärast. 

Sellest on härra rahaminister õige pealis
kaudselt mööda läinud. 

Läinud kuu esimese kümne päeva jook
sul on ümmarguselt 100 miljoni sendi eest 
välisvaluutat rohkem ära voolanud, kui juurde 
voolanud. Uut valuuta juurdevoolu annavad 
praegu peaasjalikult metsatööstuse avansid. 
Senistest välisvaluuta allikatest hakkab või 
endisest vähem andma. On karta, et see kogu 
esimesel poolaastal nii saab olema. Peale 
selle on kahanemist ka teistes valuutaallikates 
oodata. Nagu juba eelpool näitasin, on juurde
kasvu väljavaated üldiselt kehvad. 

Rahaturul annab ennast rahanappus tunda. 
Räägitakse visalt krediitide kokkutõmbamisest. 
Meie krooni kursski on juba vähekese lõd-
venenud. 

Mitmed tundemärgid kõnelevad selle poolt, 
et meie rahaturu kriisile vastu minemas 
oleme. 

Ja ma küsin härra rahaministrilt: mis 
kavatsete Teie teha, et liginev rahaturu 
kriis teravaks ei kujuneks? 

Lõpule jõudes pean kahjuks veel kord 
tunnistama, et härra rahaministri poolt esi
tatud eelarve ei vasta sellele tõsisele ajale, 
mis meil praegu valitsemas. 

See on hea aja kahvatu eelarve, kus numb
rid kantseleiametniku hoolikusega ritta sea
tud. Kuid tundub, et selle kokkuseadjal 
silmade vahele on jäänud need rasked ja 
tõsised ülesanded, mis praegune tõsine aeg 
ette kirjutab. Ta ei tahtnud isegi oma eel
arvet tõsisemalt põhjendada ja juhatas valit
suse deklaratsiooni juurde. Deklaratsioon on 
mul siin käes, kuid see ei tee veel eelarve-
kõnet liigseks. Võtame kas või uute töövõi
maluste leidmise küsimuse, mille tõsisemaks 
liikumapanekuks eelmine valitsus palju tööd 
teinud. Ka neid eeltöid ei ole osatud 
kasutada. Seal oli algatusi küll põllumajanduse, 
küll tööstuse ja käsitöö alal. (J. Väin, s tp: 
Teetsov algas lambakasvatamisega, 
kaugele sai!) 

Härra Gustavson'i vahemärkuste puhul 
pean tähendama, et kui eelmise valitsuse ajal 
ära peeti koosolek töövõimaluste muretse
mise sihis ning töövõimaluste muretsemise 
liikumapanemiseks, siis pilgati seda algatust 
meie praeguse rahaministri mõttekaaslaste 
poolt. Nüüd on mõned pilkajatest sattunud 
ministritoolile. Nüüd ei juleta enam pilgata. 
Aga et siin mingisugust algatust oleks, et 
siin millestki ka kinni haaratud oleks, seda 
ei näe. 

Meie ootame kõik aeg huviga, mis nüüd 
omaaegsed selle küsimuse pilkajad mi
nistritoolile saades teevad. 

Meil ei ole midagi selle vastu, kui nad 
peaksid taevast kukkunud targad olema, kes 
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teistelt nõu küsimata midagi oskavad teha. 
Tehtagu siis ainult. Midagi ei ole aga seni 
kuulda olnud. 

Ühest eilsest lehest oli huvitav lugeda 
andmeid selle kohta, kuidas Rootsi praeguse 
valitsuse poolt esitatud eelarve-ettepanek ül
dist heakskiitmist leiab. Seal on eelarve-koor-
matust vähendatud. Vähendatakse makse ja 
antakse rahvamajanduse harudele mitmesugu
seid soodustusi, et nende tööviljakust tõsta. 

Isegi vastasrind on tunnustanud Rootsi 
eelarve heaks. 

Ma pean veel kordama, et meie oma eel
arvet kaugeltki heaks nimetada ei saa. 

Kuid selle halva eelarve vaidluste juures 
pidime veel üle elama sarnase piinliku asja, 
et rahaminister ei taha seda omaks võtta. 

See on esimene sarnane juhus meie parla
mendi elus. Jäägu see ka viimaseks. Seda 
nõuab meie valitsuse ja rahaministri hea 
nimi. 

Härra rahaminister avaldas ka optimismi. 
Tema lootus on põlevkivis. Ta rõõmustas 
meie oma bensiini üle. Kuid ei õlikivi ega 
ka oma bensiin praegust halba seisukorda 
veel ei paranda, ja ainult meie bensiini otsas, 
kui selleks ka teisi abinõusid kaasa ei võeta, 
meie õnnele välja ja kaugele ei sõida. 

R a h a m i n i s t e r A. O i n a s (fakt. märk.): 
Lugupeetud Riigikogu liikmed! Ma pean 
tarvilikuks faktilise märkusena seletust anda 
siin ettetoodud mõne asjaolu kohta, mil
lised üksi siia ei jää, vaid milliste kajastus 
võib palju kaugemale ulatuda. Härra Lii
gand tähendas, et Eesti panga välisvaluuta 
kattevara seis langevat järjest, ja et viimasel 
ajal see langemine olevat aina suurenenud. 
See ei ole nii. Mul on käes kõige uuem Eesti 
panga bilanss, see on 31. jaanuari oma, ja 
sellest on näha, et viimasel nädalal on katte
vara langus tunduvalt väiksem kui eelmisel 
nädalal, tähendab seisukord on relatiivselt 
paranenud. Ma ei ole kunagi seda eitanud, 
ja seda ei saagi eitada, et passiivse kaubabilansi 
tõttu Eesti panga kattevara viimastel kuudel 
on vähenenud. Kuid see vähenemise ten

dents on viimasel ajal õnneks omanud teise 
kuju, nimelt on vähenemine väiksem kui 
seni. (J. T õ n i s s o n , rhv: M i d a see õien
d a b ? M i t t e midagi! ) See õiendab seda, 
et on märgata paranemise tendentsi. (J. 
H ü n e r s o n , põl: See t e n d e n t s võ ib väga 
j u h u s l i k olla!) Seda ma ei eita, ma tõen
dan ainult seda, et kattevara langusehoog 
järjest suuremaks ei lähe. Kuna eelmisel 
nädalal kattetagavara langes 0,79%, siis nädal 
enne seda oli langus 2,43%. Muudatus tuleb 
osalt sellest, et metsa väljavedu hakkab välis
valuutat enam sisse tooma. 

A. K ä r n e r (stp) (fakt. märk.): Kuulates 
rkl. Liiganda kõnet kalameestele maa-andmise 
asjas, pean faktilise märkusena tähendama, 
et sel puhul, kui Tallinnas oli mullu kevadel 
kalameeste kongress, millest ka mina Saare
maa kalameeste esindajana osa võtsin, siis 
just vaieldi rahvaerakonna meeste poolt kala
meestele maa-andmise vastu. (J. T õ n i s s o n , 
rhv: Kes va id les?) Teiste hulgas ka härra 
Kornel. Ta ei vaielnud just vastu, kuid 
mulle näis, et ta seda küsimust ei poolda. 
(J. T õ n i s s o n , rhv. K u i ei v a i e l n u d vas tu , 
siis ei maksa n i i ka öelda.) Seal oli 
ka teisi selle erakonna mehi Tallinna ümb
rusest ja Narvast. Ma ei tea nende nimesid, 
aga vastuvaidlejate hulgas oli vist härra 
Lambot Viimsist. 

Mind rõõmustab väga, et rahvaerakond 
viimaks ka tõendab, et kalameestele maad 
tarvis on. Kalamehed loodavad, et lähemal 
ajal vastu võetakse seadus, millega ka kala
meestele maad antakse. 

( H ü ü d e d : Lõpe tada ! ) 

Juha ta j a R. P e n n o : On ettepanek, 
lõpetada koosolek. (Hää le ta takse . ) Poolt 
on 20 häält, vastu — 13 häält, seega on 
e t t e p a n e k vas tu võe tud . 

Lõpetan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 14. 

Algkirjale alla kirjutanud : 

Riigikogu abiesimees M. Martna. 

Abiesimees R. Penno. 
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